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T roværdigheden 
og de gyldne 
løfter forsvinder
Et faktum er det, at breddeidrætsudvalgets betænkning endnu ikke har 
ført eller vil føre til politiske initiativer. Kommunerne skærer ned og 
papirmængden forøges. De gyldne løfter smuldrer og det samme gør 
politikernes troværdighed. Lederne ude i landet er hørligt trætte a f politi
kerne. Så langt - så skidt.
Desværre bruges den aktuelle situation også til klynkeri, som bevisligt ikke 
har noget med politikernes smølen at gøre. Det er en skam, at man tror 
andre vil løse disse problemer.
A t tiden går sin gang, står ikke til at ændre. Men det er på høje tid, at der 
ryddes op i gamle forældede arbejdsrutiner og opgavefordelinger lederne 
imellem. Ryd ud i de alt for mange dobbeltfunktioner, der mere er reglen 
end undtagelsen. Det er for blodfattigt og initiativløst kun at konstatere, 
hvor vanskeligt det er at skaffe nye og flere ledere. Spørg dig selv, om du 
som erfaren leder i tilstrækkeligt omfang er opmærksom på de vilkår, der 
bydes de nye ledere. Ofte overlades de til selv at finde »melodien«. Hvor er 
den støtte og vejledning, som de blev lovet ved starten a f deres valgperio
de?
Firmaidrættens nye begreb »lederpleje« skal bruges til at forstærke debat
ten om forbedringer for lederne og ledere imellem. Den nye mappe »Ideka
talog for ledere«, er således udarbejdet for at give støtte og ideer til det 
frivillige leder arbejde.
Firmaidrætten har så mange gode kort på hånden, der fortjener at få  
opmærksomhed i det daglige arbejde. Så stop det begyndende klynkeri og 
tagfat på de mange positive ideer, der ligger og venter. Vejen frem, er at 
gå i »kødet« på problemstillingerne.
Synes I det er hårdt skrevet? - Måske - Men det er ærligt ment.

Jan Grumstrup Andersen

Forsiden:
40.000 danskere dyrker i dag 
»Idræt i dagtimerne«. Det er 
blandt andre arbejdsløse, 
hjemmegående husmødre, 
skifteholdsarbejdere, efter
lønsmodtagere og pensioni
ster.
FIRMAIDRÆT har otte TEMA- 
sider om »Idræt i dagtimerne« 
- en ide, som for seks år siden 
blev fostret i Svendborg, hvor 
den meget aktive badminton
udøver på forsiden er hentet, 
Foto: Ulrik Borgermann
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Dansk Firmaidrætsforbunds øverste 
myndighed besluttede blandt andet 
at bygge en administrationsbygning 
til 4,6 millioner kroner i Nyborg, at 
forbundet i år kan disponere ud fra  
et budget på knap 9,4 millioner kro
ner, at dart få r  plads i rækken a f  
godkendte idrætsgrene, og at Dansk 
Firmaidrætsforbunds formand ind
til 1989fortsat hedder Tage Carlsen.

Roligt årsmøde i Kolding

Med 131 ud af 132 mulige 
stemmer og et langvarigt 
applaus genvalgte Dansk 
Firmaidrætsforbunds re
præsentantskab Tage 
Carlsen til forbundsfor
mand.
Tak for tilliden, kvitterede 
Tage Carlsen på andenda
gen af sidste års novem
ber-årsmøde, som samme 
Tage Carlsen karakterise
rede som det roligste re
præsentantskabsmøde, 
han kunne erindre.
I forbundsstyrelsens beret
ning til de delegerede kom 
Tage Carlsen vidt om
kring. Tage Carlsen sagde 
blandt andet:
- Det er rart, at jeg igen 
kan fortælle om fremgang 
for Dansk Firmaidræts
forbund.
- Jeg kan fortælle om en 
fremgang på 9 procent fle
re firmaklubber og på 6 
procent flere medlemmer, 
og det er rart i en tid, hvor 
det ikke ligefrem er frem
gang, der prales med i de 
andre organisationer. Det 
må være et bevis for, at vi 
har forstået at finde det 
rette tilbud at give til den 
målgruppe af mennesker 
vi henvender os til, men 
lad det endelig ikke blive 
en sovepude.
- Der vil i årene fremover 
rigeligt blive brug for kre
ativitet for at kunne udvi
de vores aktiviteter. Det er 
vigtigt, at vi bestandig for

mår at forny os, både når 
det gælder aktiviteter in
den for bestående rammer, 
og når det drejer sig om at 
udvide disse med nye akti
viteter, som vi måske ikke 
engang kender navnene på 
endnu.
- Men at der også andre 
steder inden for forbundet 
hersker stor aktivitet ses 
tydeligt i, at der stadig 
bygges nye haller og bliver 
indviet nye klubhuse.
- Der er ingen tvivl om, at 
udviklingen peger hen 
imod et stigende behov for 
familien til at være sam
men omkring aktiviteter, 
der går på tværs af alder 
og køn, og her har vort 
forbund alle fordele.
- Familien er nævnt i vor 
formålsparagraf, og vi er 
ikke større, end at vi har 
mulighed for hurtigt at 
ændre signaler, hvis vi el
lers er vågne nok, og de 
økonomiske ressurser er 
tilstede.
Vi skal satse meget på fa
milieidræt, men satsnin
gen må aldrig blive så stor, 
at vi på noget tidspunkt 
glemmer tilknytningen til 
den enkelte arbejdsplads. 
Det er det, der gør os an
derledes end de andre 
idrætsorganisationer, sag
de Tage Carlsen.

Tage Carsten- genvalgt som 
DFIFs formand.

Idrættens
Fællesråd
Hvert kvartal mødes de 
fire idrætsorganisationers 
formænd og administrati
ve ledere i Idrættens Fæl
lesråd for at drøfte emner 
af fælles interesse. Og I- 
drættens Fællesråd er et 
godt samtaleforum, sagde 
Tage Carlsen, for fortsat
te:
- Møderne i Idrættens 
Fællesråd afsluttedes 
tidligere med et rent for

mandsmøde sammen med 
kulturministeren og vi vil 
her ikke lægge skjul på, at 
vi savner disse møder, 
hvor der var mulighed for 
på en uformel måde at dis
kutere idrættens proble
mer med den berørte mi
nister.

Den siddende 
kulturminister H.P. Clau
sen har åbenbart ikke haft 
tidligere ministers behov, 
men skulle dette ændre 
sig, ved jeg, at formænde- 
ne i Idrættens Fællesråd
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vil se med stor velvilje på, 
at traditionen genopstår.
- Vi synes, at tonen i I- 
drættens Fællesråd i øje
blikket er fin, og selv når 
Dansk Idrætsforbunds Kai 
Holm trækker en gammel 
krikke af stalden, som at 
der bør være færre idræts
organisationer i Danmark, 
bliver det kun betragtet 
som storebroderdrillerier. 
Hvis der ikke var behov 
for flere organisationer 
ville det ret hurtigt vise sig, 
da der som bekendt er 
både forenings- og organi
sationsfrihed i Danmark. 
Fra vor side skal der i 
hvert fald ikke være tvivl 
om, at'vi ærlig talt ville 
finde det absurd, at være 
et specialforbund under 
DIF, da vi i ide og struktur 
er væsentlig forskellige, ja 
vi er anderledes, sagde 
Tage Carlsen.

1988 er et vigtigt år
Tage Carlsen satte punk
tum for forbundsstyrel
sens beretning ved at kigge 
ind i fremtiden.
- Det skal ikke være en 
hemmelighed, at styrelsen 
ser spændt på, hvad 1988 
kan bringe. Det er uden 
tvivl et af de aller vigtigste 
år, også for Dansk Firma
idrætsforbund.
- Det er året, hvor bredde
idrætsudvalgets betænk
ning for alvor skal til de
bat i folketinget. Det er 
året, hvor lotto evt. vil bli
ve indført. To utroligt vig
tige områder, der kan få 
lige så stor betydning for 
os, som folketingsbeslut
ningen i 1975, der bragte 
os ind på tipsloven.
- Uden at stille forhånds
betingelser vil vi love poli
tikerne, at vi hele tiden vil 
være på forkant med ud
viklingen hen imod et 
kommende fritidssam
fund.
- Når man ser på den sta
dig stigende medlemstil
gang, er der ingen tvivl 
om, at vort forbund sidder 
med gode kort, når det 
drejer sig om at være det 
rigtige bud på en fremtidig 
livsform i overensstemmel
se med vor formålspara
graf, sagde Tage Carlsen.

Tak
skal
I

have
-den
pokal
har
jeg
fortjent

Hans Erik Jørgensen havde 
både pokal og ordet i sin 
magt.

Tak, allesammen - tak, 
skal I have. Men der er 
heller ingen tvivl om, at 
jeg har fortjent pokalen. 
Jo...for ellers havde I ikke 
klappet, som I gør.

Det var en både bevæget 
og stolt Hans Erik Jørgen
sen fra Odense, der på re
præsentantskabsmødet fik 
overrakt DFIFs fornemste 
hædersbevisning, A. Ager
bæks Mindepokal.

Og oven i pokalen var der 
pæne formandsord. Tage 
Carlsen sagde blandt an
det.
- Hans Erik Jørgensen har 
ikke den store højde, men 
til gengæld besidder han 
alle de gode egenskaber, 
der skal til, for at være en 
god firmaidrætsleder.

Hans Erik er en god kam
merat, og så har han både 
humør og masser af gå-på- 
mod. Jo vist, har Hans 
Erik fortjent den fine po
kal.
A. Agerbæks Mindepokal 
er siden 1962 hvert år til
delt en idrætsleder, som 
har udmærket sig ved et 
dygtigt og initiativrigt ar
bejde til gavn for Dansk 
Firmaidrætsforbund.
Og det har Hans Erik Jør
gensen, sagde Tage Carl
sen:
- Siden Hans Erik i 60erne 
tog fat på ledergerningen 
arbejdede han utrætteligt i 
11 år som leder i en fir
maklub, og siden begyn
delsen af 70erne har han 
siddet i sammenslutnin
gens bestyrelse, hvor han i 
dag er næstformand. End

videre har Hans Erik på 
forskellige niveauer delta
get i kredsarbejdet, og for 
den lokale indsats på Fyn 
er Hans Erik tidligere til
delt sammenslutningens 
hæderstegn og lederpokal.
- Men det er formentlig fra 
idrætsafdelingen, de fleste 
kender Hans Erik. Her be
gyndte han i 1977 i bord
tennissektionen, hvor han 
i 1979 overtog formands
posten. Samme år blev det 
til en næstformandsstol i 
idrætsafdelingen, som han 
fem år senere - i 1984 - 
blev formand for.
- Må jeg spørge, sluttede 
Tage Carlsen - kunne vi 
have fundet en bedre og 
mere egnet kandidat til A. 
Agerbæks Mindepokal. 
Langvarige klapsalver var 
svar nok.
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Lige 
i plet
Det ramte lige i plet, da 
DFIFs formand, Tage 
Carlsen, på repræsentant
skabsmødet i november 
overrakte Hakon Jørgen
sen fra Middelfart Leo 
Frederiksens Mindepokal, 
der siden 1972 er tildelt en 
m/k-er, der i sit arbejde i 
Dansk Firmaidrætsfor
bund har virket til gavn 
for skyttesagen.
- Og det har Hakon, sagde 
Tage Carlsen. Igennem 22 
år har han siddet i forskel
lige udvalg og bestyrelser, 
og de seneste 12 år har han 
virket som skydeudvalgets 
formand.

- Og så er årets modtager 
af Leo Frederiksens Min
depokal en mand, der 
aldrig er bange for at sige 
sin mening.
- Og lad mig så føje til, at 
Hakon Jørgensen er uhyre 
hjælpsom - og det både til 
højre og venstre, sagde 
Tage Carlsen.

Skulptur til 
Frederikshavn
Det blev Frederikshavn 
Firma Klubber, der på 
repræsentantskabsmødet 
blev tildelt skulpturen »Ej- 
gon Bertelsens Mindepo
kal«, et evigt vandrende 
trofæ, der hvert år uddeles 
til »Årets Sammenslut
ning«.
Og det var en stolt Kjeld 
Mølgård, der som for
mand for FFK på årsmø

dets første dag tog fat i 
bronze-skulpturen, der er 
udført af kunstneren 
YAN, og den 20. januar 
1986 blev skænket til 
DFIF af Bikuben.
I sin overrækkelsestale 
sagde Tage Carlsen blandt 
andet, at et særkende for 
Frederiks Firma Klubber 
er, at sammenslutningen 
bogstavelig talt er på for
kant med udviklingen.
- Naturligvis dyrkes der i 
FFKs regi traditionelle i- 
drætsgrene, men også 
utraditionelle tiltag som 
for eksempel whist, moti
onsløb og forskellige kam
pagner hører højt mod 
nord med til dagens orden, 
sagde Tage Carslen.

Kjeld Mølgård med YANs 
skulptur, som hvert år tildeles 
»Arets Sammenslutning«.

’87-årsmødet i noter
STORSTRØMS Amtskreds fik tilslutning til et for
slag om at godkende dart som idrætsgren under 
Dansk Firmaidrætsforbund. Ingen gik imod forslag
et, og umiddelbart efter godkendelsen oplyste Idræts- 
Afdelingens formand, Hans Erik Jørgensen, at der 
den 27. februar holdes stiftende sektionsmøde i Oden
se.

DANSK Firmaidrætsforbund får i år ny adresse. Rep
ræsentantskabet vedtog eenstemmigt, at forbundet 
skal investere 4,6 millioner kroner i et nyt forbunds
hus i Nyborg. -Og jeg garanterer, at prisen holder. 
Hvis ikke, betaler jeg af egen lomme, forsikrede byg
geudvalgets formand, Egon Hansen, FKS i Odense.

DFIF’s repræsentantskabsmøde i år holdes i Nykø
bing Mors. Og nu er også årsmøderne i 1989, 1990 og 
91 placeret. I 1989 tilfalder værtsskabet Herning, som 
samme år fylder 40 år. I 1990 holdes repræsentant
skabsmødet i Vejle, mens turen i 1991 går tværs over 
Storebælt, til Slagelse, hvor den lokale firmaidræts
sammenslutning kan fejre 50 års jubilæum.

STYRELSENS budgetforslag for i år, som med et 
beregnet overskud på 2.600 kroner balancerer med 
9,4 millioner kroner, blev enstemmigt vedtaget. Det 
samme gjorde forbundets øvrige regnskaber, blandt 
andet Centerudvalgets.

BROR NISSEN, Middelfart Firma Sport, foreslog, at 
DFIFs kreds- og landsstævner blev nedlagt til fordel 
for en Danmarks-Festival, og vel at mærke en festival 
uden præmieræs og vindere. Det førte til en (fornyet, 
sagde Tage Brostrøm, Ringsted) debat om præmie
ræs- og størrelser.

SOM DFIFs formand, Tage Carlsen glædede Hans 
Thomsen fra Københavns Amtskreds sig over, at en 
ny sammenslutning i hovedstaden, Københavns Fir
ma Sport, er en realitet. Men det er vigtigt overfor de 
øvrige idrætsorganisationer i København at under
strege, at vi ikke ønsker at slås, ikke ønsker en kon
flikt, ikke ønsker at konkurrere, men derimod ønsker 
at samarbejde, sagde Hans Thomsen.

KURT PETERSEN, Slagelse, blev genvalgt til DFIFs 
styrelse for en ny to-årig periode, ligesom supplean
terne til forbundsstyrelsen fortsat hedder Leif Elle- 
gård og Hans E. Borbjerg.
Gunnar Tamberg, Ole Wordolff og Karl Randrup 
blev genvalgt til ordensudvalget, Hans Erik Jørgensen 
til idrætsafdelingen, Hakon Jørgensen til kursusud
valget og Normann Hansen til kontrolkomiteen.

BOV FIRMA SPORT, Bramming Firma Idræts og 
Frederiksværk Firma Sport fik på årsmøder overrakt 
10- års banner. De tre sammenslutninger har i fjor 
fejret 10 års fødselsdag.
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DFIF holdt fanen højt
FIRMAIDRÆTs redaktion bad Bent 
Stendorf anmelde DFIFs repræsen
tantskabsmøde i Kolding. Bent Sten
dorf tog imod opfordringen - og her er 
resultatet.

Til nogle ualmindelige dej
lige omgivelser kunne 
værtsorganisationen og 
borgmesteren byde vel
kommen til, som det blev 
sagt, ‘Danmarks bedste by. 
Selv om vi i weekenden 
ikke fik megen tid til at 
tage byen i nærmere øje
syn, så fik vi i hvert fald 
indtyrk af» at de kunne 
bare det der i Kolding«. 
Efter appplauderende valg 
af to kendte ansigter til 
posterne som dirigent kun
ne forbundsformanden, 
med baggrund i den ud
sendte skriftlige beretning 
fremlægge sin mundtlige 
beretning for repræsentan
terne. Denne mundtlige 
beretning kom vidt om
kring, den var fyldig, en
gagerende og med ind
hold, som klart understre
gede at »FIRMAIDRÆT
TEN er på banen«, at 
fundamentet er i orden, og 
at DFIF fortsat vil være et 
klart og markant aktiv i 
den fremtidige danske i- 
drætskultur.
Formanden udsendte nog
le klare signaler, som bl.a. 
er udsprunget af de demo
kratiske processer, som fo
regår ved møderne overalt 
i vort forbund. Og disse 
signaler er nok værd at 
bide mærke i, signaler som 
udmærket kan være emner 
til frugtbare diskussioner 
f.eks. på formandsmøder. 
Her er nogle af dem:
•  vi skal forstå at forny 

os
•  vi skal vise at vi er krea

tive
•  vi skal være vågne 

overfor nye tiltag rundt 
omkring os

•  vi skal slutte op om 
vore egne kampagner, 
kurser og kredsarrange
menter

•  vi skal altid fastholde 
tilknytningen til firma- 
erne/arbejdspladserne

•  Vi skal markere os i 
samfundsdebatten (lot
to, tips m.v.)

•  vi skal have øjnene ret
tede på familieidrætten

•  vi skal fastholde en god 
og effektiv administra
tionsstruktur

•  vi skal medvirke i tema
et »virksomhedskultur«

•  vi skal fortsat være en 
god partner i Idrættens 
fællesråd

•  vi skal gøre nye og for
stærkede indsatser for 
vor center i Oksbøl

Alle emner med fyldigt 
indhold til en videre god 
udvikling for DFIF.

Dynamit
ekspressen
Forbundsformanden kom 
herudover ind på succeen 
med EURO/Wien og be
rettede om, hvad der kun
ne vente os ved EURO/Ju- 
goslavien. Og han håbede 
på mindst lige så god til
slutning som i år, idet der 
arbejdes med togtransport 
(a la dynamitekspressen) 
med liggevogne, selskabs
vogne og spisevogne, og 
som så ud til at kunne til
bydes til en meget billig 
pris.
Tage Carlsen fremhævede 
det gode forhold, der for 
tiden prægede samarbej
det i Idrættens fællesråd 
og takkede den nuværende 
formand Leif Mikkelsen

DDGU for sin måde at 
lede arbejdet på.
Der blev ikke den store de
bat med baggrund i for
mandens beretning, men 
der blev dog fra et par ind
læg fremhævet nogle ting, 
som nok skal have en vur
dering i styrelsen og andre 
steder:
•  væk med lands- og 

kredsstævner - lad os 
finde en anden form, 
der passer bedre til fir
maidrætten. Der er alt 
for mange tilfælde af 
ulovlige spillere og pro
tester ved vore nuvæ
rende stævner

•  problemløsningsmøder
ne skal fortsætte, kon
sulenter gør det godt 
her, og der er mange 
sammenslutninger, som 
har stor gavn af disse 
og af de erfaringsud
vekslinger, der gøres

•  breddeidrætsdebattens 
diskussion om bl.a. al
dersgrænser: Når der er 
tal på kan politikerne 
ikke tage en beslutning. 
Når der ikke er tal på er 
man hurtig til at frem
komme med hensigt
serklæringer eller have 
fine intentioner.

Når tal er 
historie
Regnskaberne gav ikke an
ledning til nogen debat - 
de er jo også afsluttede for 
næsten et år siden, og be
tragtes vel af de fleste som 
historie på et så sent tids
punkt. På en udtalt skuf
felse over at kredsene ikke 
bruger det budgetterede 
aktivitetstilskud og rådig

hedsløb, blev der til styrel
sen givet henstilling om, at 
der også kan ske bevilling 
til nye tiltag, selv efter de 
er kommet i gang. Herpå 
var styrelsen indstillet. 
Første dagen sluttede med 
en fortælling om den vi
deo, som det historiske 
udvalg havde lavet og Al
lan Andersen beskrev 
hvordan sammenslutnin
ger kunne få »so ein 
ding«. Videooptagelserne 
blev vist i tilstødende rum. 
Der var hilsen til os fra 
IF.s formand samt fra 
vore kolleger i Norge.

Søndag morgen
Søndag morgen præcis kl.
09.00 sad alle igen i sæder- 
ne-på nær en enkelt, som 
fik et barskt øjekast fra di
rigenten, da hun arrivere
de.
Forslag skulle behandles. 
De fleste gik på rettelser 
som reminicens af sidste 
års omfattende rettelser I 
la-struktur og fællesbe
stemmelser. Og med nogle 
enkelte nuancerettelser fik 
dirigenterne kørt dette 
punkt fint igennem, såle
des at forbundets love 
m.v. er i pæn a’jourført 
stand.
Næste punkt: Budgetterne 
for 1988, som, med nogle 
få bemærkninger til aktivi
tetsudvalget om at budget- 
tere/bruge bedre, dog blev 
pænt afpareret med at sen
de aben tilbage på skuld
rene til medlemmerne om 
at benytte sig af de tilbud, 
der fremkom.
Et helt kapitel for sig blev 
fremlæggelsen af bygge-
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planerne for den nye ad
ministrationsbygning i Ny
borg. Det gjorde den ny
valgte formand for bygge
udvalget, Egon Hansen, 
Odense, så markant og 
fantasifuld, at han tog os 
alle med storm. HAN GA
RANTERER PERSON
LIGT for det hele - så re
præsentanterne har ingen 
problemer på det område. 
Vi ønsker dig virkelig lyk
ke og held med det arbej
de, du har sagt ja til. Vi 
ved du kan.
Og så valgene, som fint 
blev klaret efter det frem
lagte oplæg. Selvfølgelig 
skal specielt bemærkes den 
klare enstemmighed, der lå 
til grund for genvalg af 
forbundsformand Tage 
Carlsen samt af styrelses
medlem Kurt Petersen. 
Stort stående bifald til 
begge, ligesom øvrige valg 
skete med meget fin appla
us. Udmærket det er så

Bent Stendorf

dan, for det er ikke en 
selvfølge, at nogle vil gøre 
et så stort og uegennyttigt 
frivilligt arbejde, som det 
der præsteres af så mange 
for DFIF.
TIL LYKKE MED GEN
VALGENE TIL ALLE:

Anden halvleg
2. halvleg foregik ikke un
der mødeformer, men i 
mere selskabelige toner. 
Og mon ikke det blev nog
le dejlige festlige timer, 
som vi fik mulighed for at 
delagtiggøre vore ledsage
re i. Virkelig skønne ram
mer for afholdelse af fest
middagen, ualmindeligt 
venligt betjeningspersona
le og udsøgt mad og drik

ke gjorde disse timer til en 
oplevelse. Så der var ikke 
noget at sige til at stemnin
gen var helt i top.
Den lille kikser med at sel
skabet, vist nok uplanlagt, 
blev adskilt, da vi skulle 
træde dansen, overlevede 
vi, godt understøttet af et 
fint orkester, der kunne 
spille op til den gode stem
ning.

Eftertanker
Tage Carlsen afsluttede 
repræsentantskabsmødet 
med at sige, at det havde 
været det mest tamme re
præsentantskabsmøde, 
han havde været med til. 
Det stemmer næsten over
ens med udtalelser frem- 
sagt siden repræsentant
skabsmødet i 1982, jf refe
rat i »FIRMAIDRÆT« no 
6 af juni 1982, hvor det 
også blev sagt »i alminde
lighed må jeg konstatere et 
meget mat møde med en 
meget ringe debat om el
lers fyldige beretninger. 
Måske bør vi stille os selv 
det spørgsmål: Ønsker vi 
den for mange år siden 
kendte debat tilbage igen, 
eller er vi fortsat tilfredse 
med at vide, at emnerne er 
gennemarbejdet inden de 
forelægges for repræsen
tantskabet (på formands
møder og forbundsråds
møder eller i arbejdsgrup
per). At dette er sket blev 
jo netop præciceret af for
bundsformanden. Men 
den diskussion kan/bør vi 
måske også tage?
Men emnerne i dag er nok 
så komplicerede, at det 
tjener beslutningsgrundla
get bedst, at de forud har 
været tæt vurderet og be
handlet. Vores nuværende 
organisation er netop be
vidst lagt an på, at sager, 
lagt på bordet for repræ
sentanterne, har været be
handlet gennem en demo
kratisk proces i de kompe
tente forsamlinger.
Jeg hørte mange nævne 
»repræsentantskabsmøde 
hvert andet år«, men det 
er jo et helt andet spørgs
mål, eller er det?
Og så savnede jeg vores 
nye pæne fanes tilstedevæ
relse ved mødet!!!

Kredsformanden i Århus 
Amtskreds Vagn Lind- 
gaard, Silkeborg er afgået 
ved døden d. 6. januar 
efter få måneders svær 
sygdom i en alder af 42 år. 
Vagn startede sin lederger
ning i midten af 70-erne 
som sekretær i Silkeborg 
Firmasport, hvilket ret 
hurtigt førte til en besty
relsespost i Idrættens 
Samarbejdsudvalg for År
hus Amt - ISÅ - hvor han 
var med til at forme sam
arbejdsaftalen, som senere 
er blevet model for andre 
lignende aftaler. Allerede 
omkring 1979 overtog han 
DFIF’s plads i forret
ningsudvalget, og han har 
siden da været vor første
mand i ISÅ.
Sideløbende hermed har 
Vagn været en meget aktiv 
formand for Århus Amts
kreds de sidste 5 år, og 
dermed kredsens repræ
sentant i Forbundsrådet. 
Her har han gjort et stort 
arbejde for at styrke sam
menholdet mellem kred
sens organisationer. Også 
landsdelstanken og ikke 
mindst Kursuskontakt- 
mandsordningen lå ham 
meget på sinde og han har 
arbejdet positivt for dette. 
Vagn påtog sig også en 
opgave i det pye TV2-ud- 
valg for idrætten, og har 
også været inde i billedet 
om det regionale radioråd. 
Det var dog ikke firma
idrætten alene, der havde 
Vagns interesse. Han var 
også et meget aktivt med
lem i Svæveflyveklubben, 
og han har deltaget aktivt 
i Hjemmeværnspolitiets 
arbejde.
Vi har i Århus Amtskreds 
mistet en god ven og kam
merat - en meget engage
ret samarbejdspartner, 
hvis plads det bliver svært 
at fylde ud.
Fra os alle skal lyde en 
varm tak til Inger og bør
nene, fordi vi har fået lov 
til at bruge deres mand og 
fader så meget, som vi har 
gjort.
Vagn kan vi desværre kun 
takke for indsatsen ved at 
ære hans minde højt.

Jørgen Riisom
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Et halvt hundrede kursister var i det gamle år 
deltagere på DFIFs nye kurser.

Og succes’sen kom i hus. Både blandt delta
gerne og for DFIF.

Et kursus i dart var den største magnet. Fra 
det ganske land dukkede kursister op, og de 
mange pile blev kastet med megen fryd. Men 
der blev også tid til lære om træningsspil, 
lukninger, tavleføring for slet ikke at tale om 

det ædle spils grundregler.
Omkring det grønne billardklæde blev dusi
net fuldt. Og DFIFs instruktør Poul Erik Sø
rensen øste beredvilligt af sin viden om stød

teknik og kegleopbygningssystemet.
Udi gymnastikken blev det til motion, af
spænding, ligesom der blev undervist i såvel 
traditionelle som utraditionelle redskaber. 
Men det blev også til leg med hula-hop-ringe, 

bolde, vimpler, cykelslanger og balloner. 
Uden saks og klister ingen journalister, lyder 
et gammelst mundheld, I året, der gik, var 
elleve interesserede med til bladanalyse, lay
out, fotobeskæring... og ikke at forglemme, 

journalistik.
FIRMAIDRÆTS årvågne fotomester har 
samlet denne billed-kavalkade af de nye kur

ser i det gamle år.
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Lille fremgang for 
DDSG&I

- De Danske Skytte- gym
nastik- og Idrætsforeninger 
kan notere en fremgang på 
een procent, eller omsat til 
medlemmer, 11.373. 
DDSG&I tæller i dag knap
807.000 medlemmer. Det 
er idrætsafdelingen, der 
kan skilte med den største 
fremgang, gymnastikken en 
beskeden fremgang, mens 
skytterne kan registrere en 
tilbagegang på godt fire 
procent.
Det fremgik af organisatio
nens skriftlige beretning til 
årsmødet i november i fjor i 
Nyborg.

I sin mundtlige beretning 
kom DDSG&Is formand, 
Mogens Løppenthien vidt 
omkring, og blandt de 
mange ord var der en 
håndsrækning til samfun
det. Mogens Løppenthien 
sagde:
Efter opfordring fra soci
alministeren er vi sammen 
med de øvrige i Idrættens 
Fællesråd gået ind i arbej
det med at placere forenin
gen i det sociale arbejde. 
Når den danske i- 
drætsverden nyder sin sto
re positive bevågenhed fra 
kommunernes side, skyl
des det jo bl.a., at man i 
alle kredse har en stor ac
cept af, at jo længere i- 
drætsforeningerne magter 
at holde de unge beskæfti
get i et positivt arbejde, 
des længere holder vi dem 
væk fra gadehjørnerne, el
ler hvad der er definitio
nen på personlig passivi
tet.
- Vi ved allesammen, at i- 
drætsforeningen ikke 
magter at løse et samfunds 
sociale problemer, men 
ved en målrettet aktivitet 
med støtte og i samarbejde 
med de øvrige kræfter, der 
arbejder bindt de mere so
cialt belastede kan der op
nås mange positive resulta
ter, og idrætsforeningerne 
stiller sig gerne til rådighed 
med de realistiske be
grænsninger, forenings
strukturen nu en gang har, 
sagde Mogens Løppenthi
en.

Ny våbenlov
- Men også med henblik på 
en ny våbenlov havde Mo
gens Løppenthien en hjæl
pende hånd:
- En af begrundelserne for 
etableringen af det nuvæ
rende EDB-system inden 
for DDSG&I var vores 
egen opfattelse af vores 
pligt til at holde alle vå
ben, der tilhører forenin
gerne og medlemmer un
der DDSG&I, registreret 
på en nem, moderne og let 
tilgængelig måde.
- Dette er lykkedes igen
nem etableringen af vores 
våbenregister, og vi håber 
derfor, at vi også efter en 
ny våbenlov fortsat vil 
have mulighed for at stille 
vores våbenregister til rå
dighed for det offentlige, 
hvornår det end måtte øn
ske det.
Vi har i dag 20.000 for
eningsvåben registreret 
med nummer og navn såle
des at vi med kort varsel 
kan meddele, hvem der er

ejer af et eventuelt fundet 
våben, der er kommet til 
veje efter et indbrud, sag
de Mogens Løppenthien.

Breddeidræt
Osse breddeidrætsudval
gets betænkning for ord 
med på vejenaf DDSG&Is 
formand:
- Det er nok med en stil
færdig beklagelse, at vi 
har måttet erkende, at den 
politiske situation ikke har 
givet klima for en seriøs 
behandling af breddei- 
drætsudvalgs-betænknin- 
gens forslag. Vi må natur
ligvis have politisk forstå
else for, at optakten til et 
folketingsvalg, og et valg
resultat, der først beviser 
regeringens overlevelsesev
ne efter finanslovsbehand
ling, ikke har skabt noget 
godt klima for en bred po
litisk diskussion om den 
folkelige idræts fremtid og 
vilkår, men alligevel kan

Mogens Løppenthein - i- 
drcetsforeningerne magter 
ikke at løse samfundets soci
ale problemer.

den nuværende situation 
venligt kun udlægges som 
mangel på politisk interes
se for det brede folkelige 
arbejde, der laves inden 
for idrætsorganisationer
ne, og det er jo nok ganske 
skuffende for mange lede
re, sagde Mogens Løp
penthien.
- Jeg tror, at det er diskus
sionen på lokalt plan, der 
skal få politikerne til at få 
forståelse for de proble
mer og emner, der er rejst 
igennem forslagene i bred
deidrætsudvalgsbetænk
ningen. Hvis vi ikke mag
ter at holde interessen 
bundet omkring denne be
tænkning, risikerer vi at 
den bliver glemt i mæng
den af de store og politiske 
problemer, folketinget 
med sin nuværende kon
stellation står i, sagde Mo
gens Løppenthien
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22 tager på 
skiferie 
i Norge
22 store og små tager den 
19. februar på otte dages 
aktiv sneferie i Fagerhøy 
henved 300 kilometer nord 
for Oslo i Norge.
Det er omkring 60 færre 
end i fjor, hvor arrangø
rerne, Dansk Firmaidræts
forbunds aktivitetsudvalg 
var uheldig med et rejse
mål i Nystuen.
DFIF klagede til TEAM 
TRAVEL, og henviste 
blandt andet til, at den 
købte vare ikke opfyldte 
den kvalitet og det ind
hold, der var lovet. Resul
tatet af klagen blev en de- 
kord på 40.000 kroner.
- Og det uheldige tilfælde i 
fjor er utvivlsomt en del af 
forklaringen på dette års 
svigtende tilmelding, siger

Klæder
skaber
folk
Et antal DFIF-sweatshirts 
og T-shirts sælges for cir
ka halv pris.
Sweatshirts, blå, 50 pct. 
bomuld og 50 pct. acryl, 
sælges for 45 kr. pr. stk. 
T-shirts, hvid med blå be
sætning, 100 pct. bom
uld, sælges for 20 kr. pr. 
stk.

Henvendelse:
Kirsten Nybroe 
DFIF
Taasingehallen 
5700 Svendborg 
Tlf. 09 22 55 92

konsulent Bent Vogn, som 
imidlertid håber, at sæso
nens aktive sneferie i Fa
gerhøy vil rette op på re
nommeet - og dermed på 
næste års tilmeldingstal. 
Fagerhøy ligger 1000 me
ter over havets overflade, 
og i området er der rige 
muligheder for både lang
rend og slalom.

Det første 
PR-stævne i 
København
Københavns Firma Sport, 
der netop er optaget som 
sammenslutning i Dansk 
Firmaidrætsforbund, hol
der lørdag den 23. januar 
det første PR-stævne i 
bestræbelserne for at skaf
fe flere medlemmer og 
klubber. Det første frem
stød foregår på billardbor
de.
I februar eller marts kom
mer turen til badminton, 
ligesom KFSs bestyrelse 
har et PR-stævne i bord
tennis og et etapeløb med 
Bikuben som sponsor på 
bedding.
Københavns Firma Sport 
tæller indtil nu 1366 med
lemmer i et dusin klubber.

En halv 
million 
til ny
træningskole
Kulturminister H.P.Clau
sen har bevilget en halv 
million kroner til en ny 
trænerskole, som i en for
søgsperiode fra 1. april i 
fjor til udgangen af 1989 
tilbyder idrætsorganisatio
nernes trænere og instruk
tører en et-årig uddannel
se, der kvalificerer til un
dervisning i fritidssektoren 
og ansættelse som fritids
konsulent.
Trænerskolens virksom
hed støttes tillige af De 
Samvirkende Idræts-for
eninger i Ålborg, Ålborg 
kommune og Team Dan
mark.

Fritid,
Fremtid og 
Folkeoplysning
Hotel Nyborg Strand er 
den 28. og 29. januar i år 
ramme om en konference 
om Fritid, Fremtid og Fol
keoplysning, hvor om
kring 40 repræsentanter 
fra de fire idrætsforbund 
skal diskutere et debatop
læg om tilskudsprincipper 
for fritidsvirksomhed og 
fritidsundervisning.
I 1985 nedsatte Folketinget 
et folkeoplysnings-udvalg, 
som fik til opgave at frem
komme med et forslag til 
en kommende lov om fol
keoplysning til erstatning 
for den gældende Lov om 
Fritidsundervisning m.v. 
En arbejdsgruppe under 
Idrættens Fællesråd har 
udarbejdet et debatoplæg 
som indeholder idrætsor
ganisationernes ønsker til 
en kommende folkeoplys
ningslov.
Og det er dette debatop
læg, som i slutningen skal 
diskuteres i Nyborg.

Nye takster for 
telefon og porto
DFIFs forbundsstyrelse 
har besluttet at forhøje 
taksterne for telefon og 
porto. De nye takster tråd
te i kraft ved årsskiftet. 
Taksterne er:
- medlemmer af forbunds

styrelsen, geralsekretær, 
redaktør og konsulenter 
efter regning.

- Idrætsafdelingens for
mand kr. 775 pr. kvartal

- Formand for aktivitets- 
og kursusudvalg kr. 500 
pr. kvartal.

- Formænd/ledere af øvri
ge lovbestemte udvalg 
samt sektioner kr. 375 
pr. kvartal.

- Medlemmer af lovbe
stemte udvalg/sektioner 
samt kontrolkomite kr. 
225 pr. kvartal.

Transport i egen bil beta
les efter statens takster, 
som er: 0-12.000 kilometer 
= kr. 1.99, 12.000-x kilo
meter = kr. 1.08.

Lotto
spillet
giver
DFIF
henved
to
millioner
kroner
ekstra
mi
kassen
Det er nu op til Fol
ketinget at afgøre, 
om et statsligt Lotto
spil allerede ved næs
te åsskifte skal være 
en realitet.
Et hurtigt-arbejden- 
de udvalg under 
Skatteministeriet 
barslede i slutningen 
af 1987 efter ni må
neders arbejde med 
en betænkning.
Ifølge udvalgets be
regninger vil den nu
værende fodboldtip
ning og det kommen
de Lotto-spil betyde 
en omsætningsfrem
gang med henved 50 
procent, og det vil 
betyde en merind
tægt til de fire 
idrætsorganisationer 
på cirka 90 millioner 
kroner.
For Dansk Firmaid
rætsforbund vil ind
førelsen af Lotto
spillet betyde ekstra 
henved to millioner 
kroner i kassen. I 
fjor modtog forbun
det knap ni millioner 
kroner i tilskud. 
Betænkningen er et 
kompromis mellem 
idrættens og de hu
manitære organisa
tioner.



11Firmaidræt

Idræt i 
dagtimerne 

er en
vigtig opgave

Og Dansk Fir
maidrætsfor
bund er med til 
at skabe øget in
teresse fo r  ideen

Af Svend Møller 
Generalsekretær 
DFIF

I 1982 holdt Dansk Firma
idrætsforbund den første 
konference i Horsens over 
emnet idræt for arbejds
løse, og dette var starten 
på noget, der spredte sig 
ud over hele landet som 
ringe i vandet.
I løbet af de 5 år, der er 
gået siden er der over hele 
landet startet ca. 70 pro
jekter op med næsten lige 
så mange navne.
Fælles for dem alle er dog, 
at de henvender sig til nog
le marginalgrupper, der 
med stor sandsynlighed 
ikke tager imod de tilbud 
det normale idrætsliv gi
ver. At det at deltage i pro
jekterne ofte medfører en 
øget interesse for at dyrke 
idræt og dermed skaber 
medlemmer til det organi
serede idrætsforeningsliv 
er kun en positiv bivirk
ning.
Der skal derfor heller ikke 
herske tvivl om, at Dansk 
Firmaidrætsforbund anser 
det for en vigtig opgave at 
være med til at skabe øget 
interesse for projekterne, 
så antallet af sammenslut
ninger, der er medarbej-

Svend Møller

dere i den slags projekter 
vil blive øget.
Forbundet er også 
repræsenteret i den tre
mandsgruppe, der er ned
sat af kulturministeriet til 
at fordele statsmidler til 
projekterne. Der arbejdes 
med halv årlige uddelin
ger, og i øjeblikket arbej
des der efter en model, 
hvor der højst kan tildeles 
30.000 kr. pr. gang under 
en samlet beløbsramme på 
ca. 300.000.kr.
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I Kolding er 
målet at få 400 
med i projekt 
»Idræt for alle 
- i dagtimerne«

Kolding Firma Sport investerer 
30.000.kroner i tilbuddet, der fra  
årsskiftet afløste et fem  år gammelt 
projekt »Idræt fo r  arbejdsløse«

Siden foråret 1983 har 
hvert år omkring 200 ar
bejdsløse været flittige bru
gere af projekt »Idræt for 
arbejdsløse«, tilrettelagt og 
sat i scene af Kolding kom
mune, Kolding Firma Sport 
og AOF-Aktiv 
Men ved årsskiftet ændre
de projektet navn ti l»Idræt 
for alle - i dagtimerne«, og 
de tre arrangører har sat 
sig som mål at fordoble an
tallet af brugere, at få 
mindst 400 arbejdsløse, 
skifteholdsarbejdere, hjem
megående, pensionister, 
deltidsbeskæftigede og bar
selsferierende til at bruge 
de mange tilbud.

Og det er et to-cifret antal 
aktiviteter, der tilbydes: 
Badminton, fodbold, 
håndbold, volleybold,
svømning, jogging, moti
onsgymnastik, udendørs 
fodbold, orienteringsakti
viteter i de kommunale 
skove, bordtennis, basket
ball og billard. Blandt an
det. For oven i det omfat
tende katalog er arrangø
rerne parate til at efter
komme andre ønsker fra 
deltagerne.
En del af aktiviteterne fo
regår på AOFs »Mødeste
det« og i de kommunale 
haller, som stilles gratis til

rådighed - og så har Kol
ding Firma Sport besluttet 
at sælge timer i »Parkhal
len« til 60 kroner under 
normalprisen. Med et for
ventet timeforbrug i år på 
500 investerer Kolding Fir
ma Sport 30.000 kroner i 
projektet, som der stilles 
store forventninger til.

Økonomien 
er sikret
Idrætsinspektør Vagn 
Laursen, der er projektets 
koordinator oplyser, at de
21.000 statskroner FMI i 
sidste ombæring bevilge
de, skal bruges til fremstil
ling af informationsmate
riale, og at projektets øko
nomi iøvrigt er sikret .
Vagn Laursen:
- Udgiften til instruktører, 
som maksimalt må løbe op 
i 150.000 kroner om året, 
betales af offentlige be
skæftigelsesmidler, og her
udover har Kolding kom
munes idrætsudvalg sagt 
god for at yde det resteren
de beløb. Deltagerprisen, 
der er sat til 75 kr. pr. 
halvår, og som vi iøvrigt 
har bestræbt at holde 
nede, vil udelukkende bli-

Vagn Laursen - koordinator 
for projekt »Idræt for alle - i 
dagtimerne« i Kolding

ve anvendt til indkøb af 
nødvendige rekvisitter - og 
når der ses bort fra de 
kommunale haller, som 
stilles gratis til rådighed, 
må det vel fastslås, at ud
giften til at holde forhå
bentlig 400 mennesker i 
gang er begrænset.
Hvad er det egentlige for
mål med at ændre projekt 
»Idræt for arbejdsløse« til 
»Idræt for alle - i dagti
merne« ?

- Perspektivet er at opnå 
en integration af personer 
i og udenfor arbejdslivet, 
og at denne integration 
forhåbentlig og formo
dentlig vil have en afsmit
tende virkning på de ar
bejdsløses forhåbninger 
om at kunne vende tilbage 
til arbejdsmarkedet.
- Men ligeså vigtigt er det, 
at projektet skal medvirke 
til, at grupperingen af ude
lukkende arbejdsløse, med 
den deraf følgende rodløs
hed og pessimisme, minds
kes og måske undgås, siger 
Vagn Laursen.

Erfaringer
Hvilke erfaringer har pro
jektgruppen med »Idræt 
for arbejdsløse«?
- Det har vist sig, at pro
jektet har været en fortrin
lig katalysator for at holde 
mennesker uden job igang. 
Men det har også vist sig, 
at aktive arbejdsløse har 
haft lettere ved påny at få 
et job. Derfor tør jeg på
stå, at deltagelsen i både 
det tidligere projekt 
»Idræt for arbejdsløse« og 
det nuværende projekt 
»Idræt for alle - i dagti
merne« er en god kvali
fikation for en arbejdsgi
ver.
Selv om gruppen af mulige 
brugere af tilbuddet er ud
videt til at omfatte alle, 
der har fri i dagtimerne, 
kan jeg forstå, at I fortsat 
prioriterer arbejdsløses 
deltagelse meget højt?
- Det er korrekt, men som 
jeg tidligere har sagt, ser vi 
det som et betydningsfuldt 
mål at integrere personer i 
og udenfor arbejdslivet.
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Hvor mange arbejdsløse er 
der i Kolding kommune?
- Det sidste tal, omsat til 
fuldtidsstillinger, viser, at 
omkring 2300 mennesker i 
Kolding er uden job. Og 
det svarer til knap ni pro
cent af den samlede ar
bejdsstyrke.
Et hurtigt regnestykke vi
ser, at kun omkring to 
promille a f de arbejdsløse 
hidtil har deltaget i aktivi
teterne. Er det ikke for få?
- Det er et forkert regne
stykke at sætte op, blandt 
andet fordi der er alders
grupper blandt de arbejds
løse for hvem det ikke er, 
eller mere er atraktivt at få 
et job. Og det er der flere, 
og også forståelige grunde 
til. Men jeg kan da oplyse, 
at den største tilslutning til 
projektet findes blandt 
personer fra omkring 24 år 
til begyndelsen af 30erne. 
Og lige mange fra hvert a f 
de to køn?
- Nej. Der er ingen tvivl 
om, at kvinder er de mest 
aktive. Men i den forbin
delse skal det ikke glem
mes, at flertallet blandt de 
arbejdsløse også er kvinde, 
sige Vagn Laursen.

Krav til 
instruktører
Projektleder for »Idræt 
for alle - i dagtimerne« er 
lærer Poul Erik Svendsen, 
der tidligere - som lærer
studerende - har været in
struktør i projektet »Idræt 
for arbejdsløse«.
Vagn Laursen:
- løvrigt kan jeg kun anbe
fale tilsvarende projekter 
rundt om i landet at satse 
på lærerstuderende som 
instruktører. De er rene 
perler til dette arbejde. 
Men når de rosende ord er 
sagt, skal det tilføjes, at 
det af hensyn til faglighe
den er et krav, at det er 
lærerstuderende med 
idræt som linjefag.
- Når jeg iøvrigt roser de 
lærerstuderende, som jeg 
gør, er det fordi vi har er
faring for et stort engage
ment, en sand begejstring. 
Kort fortalt, har de været 
grebet af udfordringen, si
ger Vagn Laursen.

i d r æ t , . . .

FOR ALLE
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Idrætten i 
Svendborg 
skal filmes

Idrætslivet i 
den skrånede 
Svendborg by 
er andet og 
mere end hvide 
sejl og prus
tende 
påhængs
motorer i det 
bugtede sund 
mellem Fyn og 
Tåsinge.
Og hvad i- 
drætslivet i 
den smukke 
købstad er, har 
et dusin aktive 
fritivister sat 
sig som mål at 
fortælle - og 
vise.

For 15.000 bevillings-kro
ner fra Foreningen til 
fremme af Motions- og I- 
drætstilbud skal der købes 
video-udstyr og film, lige
som en del af pengene skal 
bruges til en folder, som i 
et oplag på mellem 5 og
6.000 skal distribueres i 
hele Svendborg kommune. 
Det er Svendborg kommu
nes fritidskonsulent, Jørn 
Juul Steen, der er initiativ
tager til projektet. Men 
hvorfor nu det?
Jørn Juul Steen:
- Formålet er at skabe et 
overblik over det righoldi
ge idrætsliv, der er i 
Svendborg. Og det gælder 
både på det konkurrence
mæssige og det motions
prægede plan. Vi vil på en 
videofilm oplyse om samt

lige muligheder, fortælle 
om indtryk fra de forskel
lige aktiviteter, ligesom vi 
gerne vil give et indtryk af 
de mennesker, der dyrker 
idræt.
Men bortset fra at filme i- 
drætten, hvad skal video
en da bruges til?
- Den skal kunne lånes af 
skoler, idrætsforeninger 
og andre, som har lyst til 
at opleve, hvad den i- 
drætsmæssige side af vor 
kultur egentlig omfatter. 
Og det er temmelig meget, 
måske langt mere end de 
fleste aner.
Men der er også noget med 
en folder?
- J a ,  sideløbende med vi- 
deo-projektet er det tan
ken at udarbejde en fol
der, som skal indeholde 
alle faktiske oplysninger - 
altså et fuldstændig over
blik over antallet af i- 
drætsforeninger, mulighe
der for at dyrke ældre
idræt og deltage i idræt 
under Aktiv Fritid, og så 
skal folderen naturligvis 
indeholde en komplet nav
ne-, adresse- og telefonlis
te, som det i øvrigt er me
ningen langt hen ad vejen 
at justere, siger Jørn Juul 
Steen.

Aktiv Fritid 
på sjette år
Aktiv Fritid i Svendborg 
er et samarbejde mellem 
den lokale Fællesorganisa
tion, Svendborg kommu
nes fritidsafdeling og 
Svendborg Firma Sport. 
Som et af de første steder i 
landet blev Aktiv Fritid i 
Svendborg stiftet i 1982, 
og den gang var medlems
tallet omkring 500. I dag 
tæller Aktiv Fritid godt 
300 arbejdsledige, skifte-

Annette Hansen - langtidsle
dig aktivitetsleder på »Pjen
ten« i Svendborg.

holdsarbejdere og efter
lønsmodtagere, som
blandt andet tilbydes bad
minton, bordtennis, bil
lard i de kommunale hal
ler. Men Aktiv Fritid dis
ponerer også over »Pjente- 
mølleklubben« - en 
kommunal bygning i den 
indre by - hvor der, udover 
blandt andet kortspil, por
celænsmaling og blomster
binding, holdes et ugent
ligt møde, som kan sætte 
nye ideer i gang.
Og en af de nyeste ideer er 
at etablere et samarbejde 
med henved et par hundre
de pensionister, som i tre 
randområder ved Skårup, 
Tved og på Thurø er be
gyndt at dyrke ældre
idræt, ligesom der ved et 
samarbejde med Arbejder
nes Oplysnings Forbund 
kan etableres aftenskole
hold, og dermed via fri
tidsloven skaffes penge.

Socialt samvær 
er i højsædet
Som kommunalt ansat fri
tidskonsulent er det Jørn 
Juul Steens opgave at ko
ordinere, men også at 
komme med forslag til nye 
aktiviteter.
- Det er korrekt, siger Jørn 
Juul Steen, men lad mig 
samtidig understrege, at 
det for sagens skyld er 
mindst lige så vigtigt, at 
Aktiv Fritids brugere selv 
kommer med nye ideer. 
Og heldigvis sker det også.
- Men når vi snakker ideer, 
er det lige så væsentligt at 
lægge ører til, hvad der fo
regår blandt de godt 60
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Aktiv Fritid i Horsens 
bliver en

selvejende institution

Arne Lampe - Horsens Firma 
Idræt skal også i fremtiden 
have en finger med i udviklin
gen af projekt Aktiv Fritid.

forskellige aktiv-fritid- 
projekter, der rundt om i 
hele landet er i gang.
- Og det er blandt andet en 
af grundene til, at der i 
løbet af i år er planer om 
at arrangere et større 
landsdækkende træf med 
repræsentanter for de om
kring 40.000 aktive 
fritivister.
Nuvel, indtil nu bygger 
den spæde begyndelse kun 
på ideen om at arrangere 
et bruger-træf, men jeg og 
mange andre håber, der 
kommer bukser ud af det 
skind, siger Jørn Juul 
Steen.
Hvad er, efter din opfat
telse, de vigtigste elemen
ter i begrebet Aktiv Fritid?
- Jeg er ikke i tvivl om, at 
det vigtigste element er at 
skabe betingelser og gro
bund for et godt, socialt 
samvær mellem menne
sker, der ofte er i den si
tuation, at den megen fri
tid er uønsket.
- Derfor tror jeg også, det 
er af stor betydning, at til
buddene om aktiviteter be
gynder fra morgenstun
den. Det giver mulighed 
for at få en ordentlig 
struktur på hverdagen, og 
der igennem give det en
kelte menneske de bedste 
betingelser for at opnå og 
opleve velvære. Og et or
dentligt velvære giver altså 
de gladeste mennesker...si
ger Jørn Juul Steen.

Jørn Juul Steen - fritidskon
sulent i Svendborg kommune.

Det begyndte i 
sommeren 
1984, da 
Horsens Firma 
Idræt f ik  ideen 
til projekt 
»Idræt fo r  ar- 
bejdsledige«. 
Men da initia
tivet kostede 
penge, og sam
tidig forudsat
te lønnede pro
jekt-medarbej
dere, blev 
Horsens kom
mune inddra
get i planerne.

Møder blev holdt, snakken 
gik både lystigt og livligt, 
men knap et år senere - i 
maj 1985- blevide til virke
lighed, og to kommunalt 
lønnede deltids-medarbej
dere koblet på projektet. 
Fra en beskeden start med 
40 aktive deltagere er antal
let på to år ti-doblet, og selv 
om projektets fysiske mu
ligher er spændt til briste
punktet, er der ingen, der 
afvises. Hvor der er hjerte
rum, er der også husrum.

Flest kvinder
Det er primært kvinder, 
der er aktive i fritiden, vi
ser den seneste statistik. 
Og forskellen er markant, 
tre til en.
Men også blandt de tilbud
te aktiviteter er der forskel 
på interessen. Svømning 
og badminton er de mest 
foretrukne idrætsgrene. 
Dernæst følger afspæn
ding og gymnastik, som 
næsten udelukkende har 
kvinders interesse. Og som 
et apropos kan det næv
nes, at projektets alders
præsidenter er to kvinder 
på henholdsvis 82 og 80 
år, som netop dyrker af
spænding og gymnastik.

Bortset fra de fire topsco
rere tilbydes aktivisterne 
ridning, forskellige emner 
og kulturelle arrangemen
ter i et særligt aktivitets
hus, og som en nyskabelse 
er Aktiv Fritid gået i sam
arbejde med Horsens For
beredelseskursus, som har 
tilbudt 12 arbejdsløse en 
uddannnlse i idræt på HF- 
tilvalgsviveau. 
Undervisningen er både te
oretisk og praktisk. I teo
ridelen undervises i 
arbejdsteknik, idrætspsy
kologi og krop/idræt, 
mens eleverne i praktikti
den lærer om opvarmning, 
konditræning og endvide
re indføres i forskellige i- 
drætsgrene.
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40.000 dyrker 
idræt

i dagtimerne

Økonomi
Aktiv Fritids budget for i 
år er på 189.000 kroner, 
hvoraf 150.000 kroner er 
til løn til projektets to del
tids-ansatte.
På indtægtssiden figurerer 
endvidere en deltager-be
taling på 60 kroner pr. 
halvår pr. deltager. Det 
betyder, at projektet - når 
der ses bort fra lønninger - 
har henved 90.000 kroner 
at gøre godt med. I rene 
penge. For til billedet hø
rer også, at kommunale 
haller og bygninger stilles 
vederlagsfrit til rådighed. 
Derfor faldt de 25.000 
kroner, Aktiv Fritid i 
Horsens i fjor modtog i 
statsstøtte på et tørt sted, 
om end beløbet er øre
mærket til fortrinsvis PR- 
materiale og kulturelle ak
tiviteter.

Selvejende
institution
Siden 1984 har Aktiv Fri
tid i Horsens fungeret i et 
samarbejde mellem
Horsens Firma Idræt, den 
lokale fællesorganisation 
og Horsens kommune. 
Men netop nu arbejdes der 
med planer om at ændre 
»Aktiv Fritid, Horsens« til 
en selvejende institution.
I forslaget til den selvejen
de institutions vedtægter 
står, at det skal være insti
tutionens formål at tilbyde 
motionsgivende idræt 
samt kulturelt og socialt 
samvær i dagtimerne, og 
at tilbudene primært er for 
arbejdsledige, pensioni
ster, bistandsklienter, ef
terlønsmodtagere og per
soner med skiftende ar
bejdstider.
Det er Horsens kommune, 
der har taget initiativet til 
projektets organisatoriske 
ændring - et initiativ, som 
projektets egentlige initia
tivtager, Horsens Firma 
Idræt, ser vilvilligt på. 
Men vi har stillet betingel
ser, siger Arne Lampe, der 
er fungerende formand i 
HFI - og fortsætter:
- For det første har vi be
tinget os, at Horsens Fir
ma Idræt får plads i den 
selvejende institutions

styregruppe, og for det an
det har vi fastslået, at 
ændringen ikke må betyde 
færre midler til projektet.
- Hvad angår penge både 
håber og tror vi, at de fag
lige organisationer i langt 
højere grad end tilfældet 
har været, er indstillet på 
at tage aktivt del i den 
gode sags tjeneste, ligesom 
vi har den opfattelse, at en 
selvejende institution for 
eksempel kan søge forskel
lige fonds om penge.
- Endnu forhandles der 
om den organisatoriske 
ændring, blandt andet for
udsætter det en dispensa
tion, da det er en regel, at 
en selvejende institution 
skal eje noget. Og bortset 
fra gå-på-mod og gode in
tentioner ejer Aktiv Fritid 
intet. Men vi håber natur
ligvis, at den selvejende in
stitution bliver en reallitet, 
siger Arne Lampe.

Intentioner
Hvad er det for intentio
ner, der får Horsens Firma 
Idræt til at gå aktivt ind i 
en eventuel selvejende in
stitutions styregruppe?
- Mennesker der bliver ar
bejdsløse, forsvinder ofte 
med fyresedlen fra firma
idrætten, og det er vores 
erfaring, at de samme 
mennesker gennem Aktiv 
Fritid bevarer en tilknyt
ning til et af de faste hol
depunkter i deres liv. Og 
det føler vi et ansvar over
for, siger Arne Lampe.
- Samtidig er vi af den 
overbevisning, at projekt 
Aktiv Fritid har udvik
lings-muligheder, og at 
Horsens Firma Idræt ger
ne vil have en finger med i 
spillet, når der skal vælges 
muligheder.
- Og endelig er der den hi
storiske kendsgerning, at 
mange aktive i Horsens 
Firma Idræt i sin tid var 
ulykkelige over, at Aktiv 
Fritid kom i kommunalt 
regi. Dengang hed det, at 
vi selv skulle styre projek
tet. Men, og det er et fak
tum, penge var afgørende. 
Dengang som nu er det 
ikke en opgave, Horsens 
Firma Idræt selv kan tum
le, siger Arne Lampe.

Det store antal 
aktive fordeler 
sig blandt 58 
projekter i li
geså mange 
kommuner, 
som i finans
året 1987/88 
støttes med 
600.000 stats
kroner.

Ved årsskiftet dyrkede om
kring 40.000 aktive idræt i 
dagtimerne.
Idræt i dagtimerne henven
der sig til store grupper i 
samfundet: Arbejdsledige, 
efterlønsmodtagere, pensio
nister, skifteholdsarbejde
re, hjemmegående og stude
rende. Blandt andre.
Men det er især arbejdsle
dige mellem 20 og 40 år, 
efterlønsmodtagere og bi
standsklienter, hvoraf 
størstedelen er enlige mød- 
re, der tager aktivt del i de 
58 projekter, ligeså mange 
kommuner har etableret.

Det oplyser konsulent Jør
gen Møller fra Foreningen 
til fremme af Motions- og 
Idrætstilbud (FMI), der er 
et samarbejde mellem 
Dansk Arbejder Idræt, 
Landsorganisationen LO 
og Dansk Idræts Forbund. 
FMI, der blev stiftet i 
1985, fungerer i praksis 
som en specialafdeling un
der Dansk Idræts Forbund 
- og igennem FMI fordeles 
hvert år en sum statskro
ner som støtte til nye 
initiativer. I finansåret 
1987/88 er beløbet 600.000 
kroner.

Dansk Firmaidrætsfor
bund er repræsenteret i 
den tre-mands gruppe, 
som fordeler pengene og 
Dansk Firmaidrætsfor
bunds sammenslutninger 
er involveret i 14 af de 
igangværende 58 projek
ter.

Fem år siden
Det er fem år siden, idræt i 
dagtimerne tog fart. Initia
tivtagerne var Svendborg 
Firma Sport og Dansk Ar
bejder Idræt i Odense - to 
projekter med hver sin 
struktur.
I Svendborg var målet at 
få arbejdsløse i gang med 
at dyrke idræt i den ufri
villige fritid, mens DAI i 
Odense henvendte sig til 
alle, der havde fri i dagti
merne.
- Og at de mange projekter 
i dag har udviklet sig til et 
tilbud til alle, som har tid 
og lyst til at dyrke idræt i 
dagtimerne, er naturligvis 
glædeligt, men ikke 
mindre glædeligt er det, at 
projekterne mange steder 
er blevet en integreret del 
af kommunernes tilbud til 
borgerne, sige Jørgen Møl
ler.
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- Langt de fleste kommu
ner kan i dag se store for
dele ved at samarbejde 
med folkelige og idrætslige 
organisationer, ligesom 
det har vist sig yderst for
målst jentligt internt at eta
blere et tværfagligt samar
bejde i den kommunale 
sektor. Devisen, at vi skal 
arbejde sammen, er så rig
tig, så rigtig.

Men hvorfor kan de kom
munale myndigheder ikke 
samarbejde om idræt i 
dagtimerne med de tradi
tionelle idrætsforeninger?
- Det er der erfaringsmæs
sigt mindst to grunde til. 
For det første føler langt 
størsteparten af de om
kring 40.000 aktive i idræt 
i dagtimerne, at de tradi
tionelle idrætsforeninger 
er...ja,misforstå mig ikke, 
men udemokratiske. Det 
skal forstås på den måde, 
at deltagerne i idræt i dag
timerne ønsker at have 
medindflydelse på udbud- 
det af aktiviteter, og den 
form er idrætsforeninger
ne ikke gearet til. Noget 
andet er, at det i sig selv er 
et mål at kanalisere delta
gerne i idræt i dagtimerne 
over i de almindelige 
idrætsorganisationer, siger 
Jørgen Møller.

Kvalificeret
- Samtlige igangværende 
58 projekter spredt over 
hele landet adskiller sig 
samtidig fra det almindeli
ge idrætsarbejde ved at 
lægge vægt på et omfat
tende, opsøgende arbejde 
kombineret med en social
pædagogisk indsats. Og 
det er en vanskelig opgave 
at tildele frivillige ledere i 
idrætsorganisationerne, si
ger Møller.
- Det er et stykke profes
sionelt arbejde, som er 
præget af stor ansvarlig
hed, blandt andet fordi det 
fordrer en indsats på samt
lige ugens dage. Kort for
talt beror projekternes 
succes på en kvalificeret 
indsats, hvorfor der også i 
langt de fleste kommuner 
er ansat professionelle le
dere.
Og fremtiden
- Jeg er ikke et øjeblik i 
tvivl om, at alle, som har 
fri i dagtimerne skal have 
en række tilbud - men 
også, at flere og flere vil 
tage del i tilbuddene. Og 
når jeg siger tilbud, mener 
jeg både idrætslige og an
dre kulturelle tilbud. Så
dan er det i dag, og sådan 
vil det også blive i fremti
den, siger konsulent Jør
gen Møller fra FMI.

-  giv din tilværelse 
en oplevelse

IDRÆT I 
DAGTIMERNE
Danmark er på vej til at blive et 

fritidssamfund. Men for mange er 
fritiden allerede en realitet:

•arbejdsløse
•efterlønsmodtagere
•pensionister

Men endnu flere har brug for at 
dyrke idræt i dagtimerne:

•skifteholdsarbejdere
•hjemmegående

Aktive mennesker er glade mennesker. 
Og glade mennesker fungerer bedst. 

Motion, samvær og idræt i dagtimerne 
-det er...

S) Dansk Firmaidrætsforbund
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Vi blev vækket af 
en løftet pegefinger

Siger Helge 
Knudsen, Tøn
der og Omegns 
Firmasport, som 
tror på en ny og 
bedre fremtid  
fo r  projekt 
»Idræt fo r  alle i 
dagtimerne«

Det tegnede lovende, og 
gik så fint, da Tønder og 
Omegns Firmasport i sam
arbejde med Tønder kom
mune, den selvejende insti
tution Tønder-hallerne og 
de Samvirkende Idræts
foreninger i Tønder i 1985 
etablerede et tilbud om 
Aktiv Fritid.
Men glæden varede kort. 
Efter en sæson med et til
fredsstillende deltageran
tal faldt aktivitets-niveau
et, og i perioden 1986. 87

dalede tallet til 247, som 
dyrkede badminton og 
fodbold. Samtidig måtte 
projekt-grupppen notere, 
at et forsøg på at etablere 
svønming og ridning mis
lykkedes.
Noget måtte gøres, og no
get blev gjort. Det begynd
te med en selverkendelse.
- Jeg tør vove den påstand, 
at projekt-gruppen slum
rede stødt og behageligt, 
og at der var for løse ret
ningslinier og for få visio
ner. Så er det sagt, siger 
Helge Knudsen, der er for
mand for Tønder og 
Omegns Firmasport.
- Og vi blev først vækket, 
da Tønder kommune rea
gerede med en løftet pege
finger og et krav til pro
jektet, at mindst 10 pro
cent af de arbejdsløse i 
kommuen skulle deltage i 
aktiviteterne.
- Men Tornerosesøvnen 
var ikke den eneste forkla
ring på det dalende og 
skuffende deltagerantal. 
En anden væsentlig for
klaring var, skal vi kalde

det en forkert markedsfø
ring af projektet. Under 
overskriften Aktiv Fritid 
hed det, at projektet var 
»Et godt tilbud til alle bor
gere i Tønder kommune 
med tvungen fritid i dagti
merne«. Og ordene »tvun
gen fritid« var både uhel
dige og vanskelige at defi
nere.
- Derfor tog vi fat på frem
tiden ved at definere mål
gruppen og døbe projektet 
om til »Idræt for alle i 
dagtimerne«. Og det 
hjalp. I dag er deltageran
tallet stigende, vi har fået 
etableret svømning, og et 
nyt initiativ - minitennis - 
er også blevet godt modta
get. Samtidig har vi styr
ket det sociale islæt. I en 
halkantine med billard og 
bordtennis har deltagerne 
rig mulighed for at slukke 
tørsten og snakke sam
men. Så på trods af det 
kommunale krav om del
tagelse af mindst 10 pro
cent arbejdsløse, ser vi op
timistisk på fremtiden, si
ger Helge Knudsen.

Aktive brugere
Et andet, tidligere problem 
for projektet var manglen
de kontinuitet. Der er fort
sat knyttet en kommunalt 
lønnet projektleder til 
»Idræt for alle i dagtimer
ne«, men i fremtiden skal 
brugerne i langt højere 
grad end tidligere involve
res og blandt andet være 
med til at skabe nye initia
tiver.
- Og den ændring er med 
til at forøge troen på pro
jektets bæredygtighed. 
Formålet er jo at skabe ak
tive mennesker, og aller
helst på alle niveauer, siger 
Helge Knudsen.
- At aktive mennesker er 
glade mennesker, er så 
sandt, som det er sagt og 
skrevet, og på længere 
sigt, og her tænker jeg spe
cielt på de arbejdsløse, 
tror jeg, at projektet kan 
medvirke til at skabe for
nyet selvtillid. Og lykkes 
det, er en af de største op
gaver løst, siger Helge 
Knudsen.
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Dommeren var 
ikke lokal 
- men korrekt

En halv snes 
kursister 
vendte blad

Vi lagde ikke pres på dom
meren, som i øvrigt heller 
ikke var lokal. Det skriver 
Jesper Petersen fra AFFA 
Sportsklub i et svar til 
Tommy Larsen, Struer Fir
maidræt, som i FIRMA- 
IDRÆT nr. 10 udtrykte 
utilfredshed med den i- 
drætslige afvikling af sidste 
års landsstævne i Nyborg. 
Jesper Petersen skriver:

Der blev dømt hjørne
spark til Struer Fjerkræ
slagteri.
Dette blev KASTET, og 
bolden landede hos en 
spiller fra Struer, som un
dertegnede løb ud til, sam
tidig med at jeg råbte at 
hjørnesparket blev kastet.

Jesper Petersen -  tilfreds

Jeg kom, efter dommerens 
mening, til at skubbe til 
Struerspilleren (hvilket jeg 
i øvrigt ikke gjorde), og 
dommeren dømte straffe 
til Struer. Det er svært at 
sige hvor lang tid der gik, 
men der gik med garanti 
ikke over 15 sek., så ind
slaget i FIRMAIDRÆT 
nr. 10, hvor Struerspille

ren Tommy Larsen skri
ver, at der gik ca. 1 1/2 
minut, vil jeg på det kraf
tigste afvise, det er fuld
stændigt ukorrekt.
Da dommeren dømte 
straffe, gik jeg stille og ro
ligt hen til ham, og forkla
rede at hjørnesparket var 
forkert udført, hvilket vi, i 
tilfælde af at dette ikke 
blev taget om, ville ned
lægge protest imod. Jeg 
skal i den forbindelse sige, 
at vi fra Amtssparekassen, 
stille og roligt sagde dette 
til dommeren, og ikke som 
Tommy Larsen skriver, 
fløj hen til dommeren og 
lagde »pres« på ham. 
Tommy Larsen fortsætter 
med at dommeren var fra 
Nyborg. Tommy Larsen 
har igen IKKE ret i denne 
»påstand« - dommeren 
hedder Finn Skov og bor i 
Birkende, som ligger ca. 
25 km. fra Nyborg, og der 
skal gøres opmærksom på, 
at Finn Skov ikke har rela
tioner til Nyborg Firma 
Sport eller Amtssparekas
sen Nyborg, så »LOKAL« 
dommer kan der ikke være 
tale om.
Vi fra Amtssparekassen, 
kan i øvrigt ikke forstå, at 
hvis Tommy Larsen som 
han skriver, mener at Stru
ers Fjerkræslagteri er ble
vet bortdømt i omtalte si
tuation, at de så ikke ned
lagde protest til stævneju
ryen, som de ifølge lovene 
kan. Så ville der for det 
første været taget stilling 
til hvem der havde ret i 
nævnte situation, og for 
det andet, ville vi (Amts
sparekassen Nyborg) ikke 
skulle læse i bladet at vi 
»havde opført os usports
ligt«, hvilket vi ikke gjor
de. Vi lagde ikke »PRES« 
på dommeren, vi gjorde 
blot opmærksom på tinge
nes rette sammenhæng.

Per Møller Jensen fra 
Hjørring Firma Sport har 
sammen med ni andre inter
esserede været på DFIFs 
bladkursus. Og der var fuld 
tryk på, skriver Per Møller 
Jensen blandt andet.

DFIF har i Week-enden 
13-15 november afholdt sit 
første bladkursus i eget 
regi. Vi var 10 kursister, 2 
instruktører samt en kur
susleder, der fredag aften 
mødtes på Vandrehjem
met i Frederikshavn, hvor 
vi blev indkvarteret.
Vi var en god blanding af 
Firmaidrætsfolk, hvoraf 
nogle lavede blad i forve
jen, medens andre (deri
blandt jeg) intet vidste på 
forhånd.
Selve kurset blev afviklet i 
FFK-hallen, hvor der efter 
et lille problem med 
strømmen var fuld tryk på 
fra 20.30 til 22.15 fredag, 
hele lørdagen (9-22), samt 
søndag til kl. 15.00, hvor 
vi blev lødsladt med en 
masse ny viden.

Det ene emne afløste det 
andet i hurtig rækkefølge, 
så der var overhovedet 
ikke tid til at kede sig (selv 
kursuslederen holdt sig vå
gen). Jeg tror nok jeg tør 
sige at alle var tilfredse 
med kursets indhold og 
også med de 2 instruktører 
Jan og Jøgen, selv om det 
kneb for Jan at holde 
mund, når det var Jørgens 
tur til at undej-yise.
Selvom der var mange em
ner og det indimellem gik 
stærkt var vi alle enige 
om, at ingen af de gen
nemgåede emner kunne 
undlades, og for mit eget 
vedkommende har jeg fået 
et godt indblik i hvor stort 
et arbejde, det er at lave et 
blad. Jeg kan kun opfor
dre andre til at tilmelde sig 
et bladkursus, da det sim
pelt hen er et enormt godt 
kursus.
Til slut vil jeg takke de øv
rige deltagere samt Jan 
Andersen, Jørgen Ras
mussen og kursusleder Ha
kon Jørgensen for en dej
lig og udbytterig week-end 
og til personalet i FFK- 
hallen vil jeg sige tak for 
mad.
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Foreningsledere skal 
ikke kvæles 

i skatte-administration
Af
Anders Fogh Rasmussen 
Skatteminister

Flere tusinde mennesker 
udfører et kæmpemæssigt, 
frivilligt, ulønnet arbejde 
for at skabe aktiviteter for 
børn og unge. Denne ind
sats er af uvurderlig betyd
ning for samfundet. For
eningerne er nerven i de
mokratiet.
Men vi risikerer, at de 
mange frivillige ledere kø
rer trætte, hvis de skal sli
de og slæbe med indviklet 
administration. De har 
sagt ja til lederarbejdet, 
fordi de kan lide at skabe 
aktiviteter - næppe fordi 
de kan lide momsregnska
ber eller selvangivelser! 
Derfor skal foreningerne 
ikke bebyrdes med unødi
ge administrative gøremål. 
Det offentlige skal vise 
smidighed i forhold til for
eningsarbejdet - også på 
skatteområdet.
Det er grunden til, at jeg 
har besluttet at etablere en 
kontaktgruppe bestående 
af repræsentanter fra 
Dansk Ungdoms Fælles
råd, Idrættens Fællesråd 
og skattemyndighederne. 
Gruppen skal se på de van
skeligheder, der kan opstå, 
når skattepligtige forenin
ger skal indgive selvangi
velse eller erklæring til de 
kommunale skattemyndig
heder.
Kontaktgruppen skal i den 
forbindelse undersøge, om 
der kan laves forenklinger 
af foreningernes admini
stration i forhold til skat
temyndighederne.
Der har i pressen og i en 
række foreningsblade væ
ret en del omtale af for

eningers skattemæssige 
stilling efter skatterefor
men.
Mange foreningsledere er 
blevet i tvivl, om deres for
ening nu bliver skatteplig
tig, og om der skal indsen
des selvangivelse og udar
bejdes skatteregnskaber. 
Lad mig derfor understre
ge, at der hverken er gen
nemført nogen udvidet be
skatning af foreninger el
ler nogen udvidet selvangi
velsespligt. Der er heller 
ikke lagt op til nogen unø
dig kontrol, af det store og 
værdifulde arbejde, der 
udføres af mange tusinde 
frivillige foreningsledere. 
Som en del af skatterefor
men blev der gennemført 
en lov om beskatning af

fonde og visse foreninger. 
Denne lov har ingen be
tydning for idrætsforenin
ger, velgørende forenin
ger, kulturelle foreninger 
eller andre foreninger med 
fritidsbetonede formål. 
Disse foreninger har altid 
kun været skattepligtige, 
hvis de har erhvervsmæssi
ge indkomster. Sådan er 
det stadigvæk.
Langt de fleste foreninger 
har ikke erhvervsmæssige 
indtægter. De er derfor 
ikke skattepligtige og skal 
selvfølgelig hverken indgi
ve selvangivelse eller no
gen form for erklæring. 
Foreninger, der ikke 
tidligere var skattepligtige, 
og som ikke har ændet 
foreningsvirksomheden, er

således heller ikke skatte
pligtig i fremtiden. 
Foreninger, der driver er
hvervsmæssig virksomhed 
er derimod skattepligtige, 
men det har de altid været. 
Der gælder en lang og fast 
praksis for, hvilke indtæg
ter skattemyndighederne 
betragter som erhvervs
mæssige. Kontingenter og 
indtægter ved aktiviteter 
som f.eks. fester og bingo
spil er ikke erhvervsmæs
sig indkomst, såfremt kun 
medlemmer deltager. Ga
ver og tilskud, herunder 
sponsorbidrag er heller 
ikke erhvervsmæssig ind
komst. Det gælder hvad 
enten det er private eller 
offentlige, der yder sådan
ne beløb. Derimod er ind
tægter fra arrangementer, 
som foreningen afholder, 
og hvor andre end med
lemmer deltager, skatte
pligtige indtægter.

Nye regler
Kun på et område er reg
lerne blevet ændret som 
følge af skattereformen. 
Det drejer sig om forenin
ger med almennyttige for
mål, f.eks. idrætsforenin
ger.
Tidligere kunne sådanne 
foreninger søge om skat
tefritagelse, hvis hele den 
erhvervsmæssige indkomst 
blev anvendt til varetagelse 
af foreningens formål. 
Blev skattefritagelse bevil
get, skulle foreningen dog 
hvert år indsende en kopi 
af foreningsregnskabet. 
Skattemyndighederne vur
derede så, om betingelser
ne for skattefritagelsen 
fortsat bestod.
Fra og med 1987 er det 
ikke længere muligt for en 
skattepligtig forening at
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Squash er en 
ideel firmasport

Firmaklræt

opnå skattefritagelse, men 
det er bestemt ikke udtryk 
for, at foreningerne nu 
skal til at betale skat. I ste
det for en skattefritagelse 
gives det almennyttige for
eninger fradrag for de be
løb, der anvendes til de al
mennyttige formål.
Det er altså ikke længere 
nødvendigt for almennyt
tige foreninger at søge om 
skattefritagelse, hvis de 
benytter hele den erhvervs
mæssige indkomst i over
ensstemmelse med formå
let. De har simpelt hen et 
lovhjemlet krav på ikke at 
komme til at betale skat. 
De skal ikke længere ansø
ge om, at slippe for at be
tale skat, men blot erklære 
overfor skattemyndighe
derne, at de ikke har no
gen indkomst til beskat
ning. Foreningens skatte
mæssige situation afhæn
ger ikke længere af en 
bevilling fra en skattemyn
dighed.

Lette arbejdet
For at lette arbejdet for al
mennyttige foreninger, der 
alligevel ikke skal betale 
skat, har Statsskattedirek
toratet ved cirkulære nr. 
26 af 3. juli 1987 oplyst, at 
disse foreninger i stedet 
for selvangivelse kan ind
give en erklæring om, at 
de anvender hele den er
hvervsmæssige indkomst i 
overensstemmelse med 
formålet. En kopi af for
eningsregnskabet skal læg
ges ved erklæringen. Der 
kræves således ikke et sær
ligt skatteregnskab, men 
kun foreningsrengskabet. 
Det må endnu engang un
derstreges, at der ikke med 
det udsendte cirkulære er 
lagt op til nogen skærpet 
kontrol eller udvidet be
skatning af foreningerne. 
Jeg kan godt forstå, at den 
megen snak om beskatning 
af fonde og foreninger har 
skabt uro og forvirring. 
Derfor indbyder jeg nu 
forenigslivet til et samar
bejde i en kontaktgruppe. 
Jeg håber, at vi ad denne 
vej kan forenkle skattead
ministrationen mest muligt 
i forhold til foreningerne.

Sport og skat 
- også på video
Af konsulent 
Jørgen Rasmussen

Idrætsforeningernes 
skattemæssige forhold 
har siden skatterefor
mens ikrafttrædelse pr. 
1. januar 1987 givet an
ledning til megen skri
veri og debat blandt fo
reningslederne.
På organisationsplan 
har DDGU, DDSG&I 
og DFIF i samarbejde 
med Bikubens
skatteekspert Preben 
Bertelsen, udarbejdet 
en skattevejledning i 
form af et hæfte på 28 
sider. Denne vejledning 
giver nogle konkrete ek
sempler på de særlige 
skatteforhold for i- 
drætsforeninger og 
idrætsudøvere.
Det sidste der er ket på 
området er, at stats
skattedirektoratet har 
produceret en videofilm 
»sport og skat«, der be
skriver skattereglerne 
vedrørende idrætsfore
ninger og idrætsudøve
re. I denne forbindelse 
indbyder de respektive 
amtsskatteinspektorater 
i samarbejde med de en
kelte kommuner de 
stedlige foreninger til 
informationsmøde. På 
mødet vil ovennævnte 
videofilm blive frem
vist. Der vil endvidere 
ved møderne være med
arbejdere fra amtsskat
teinspektoratet og kom
munen til rådighed for 
efterfølgende diskus
sion og besvarelse af 
spørgsmål.
Nogle møder vil i læ
sende stund være af
holdt mens andre vil 
følge senere. Vi kan 
kun opfordre vore lede
re til at deltage i de 
planlagte skatte-møder. 
I forbindelse med mø
derne har statsskattedi
rektoratet udarbejdet to 
hæfter, der med eksem
pler beskriver de gæl
dende regler.

Direktør Oluf Jørgensen 
fra A/S Jørgen Kruuse i 
Marslev på Fyn er tilfreds 
med »Firmaidræt«. Og det 
glæder redaktionen. Men 
Oluf Jørgensen er også 
glad for ketcher-spillet squ- 
ach, som er en ideel firma
sport.

Jeg har netop modtaget 
Firmaidræt nr. 10, og da 
jeg for en gangs skyld hav
de god tid og lejlighed til 
at fordybe mig lidt i bla
det, fik jeg lejlighed til at 
glæde mig over mange 
gode og morsomme ind
læg.
Jeg skal indledningsvis er
klære mig enig med de ud
talelser, der var i bladet 
omkring det forhold, at 
man kan vente fortsat 
fremgang i de kommende 
år. Herom hersker der in
gen tvivl.
Samtidig var jeg meget im
poneret over de halplaner, 
der blev beskrevet i 
Ringkøbing. Jeg synes, det 
er imponerende, som de 
tager fat, og jeg glæder 
mig til engang at besøge 
dette center.
Det, som specielt glædede 
mig at se, var, at man hav
de til hensigt at bygge 2 
squashbaner i centret. 
Selvom 2 baner faktisk er 
for lidt, så er det trods alt 
bedre end ingenting. 
Squach er den hurtigst 
voksende fritidsaktivitet i 
Vesteuropa, og specielt in
denfor firmasport i vore 
nabolande nyder den stor 
fremgang.
Det ville have glædet mig 
meget, hvis Egon Hansen 
fra Odense havde talt om 
at inkludere et par baner i 
sin haludvidelse, som var 
omtalt lidt længere omme 
i bladet. Odense Firma
idræt er jo en meget dyna
misk organisation. Odense 
er samtidig Danmarks squ
ashby nr. 1 med mere end

1000 squashspillere, så jeg 
synes egentlig, det ville 
have været på sin plads at 
afsætte lidt plads til det 
næste gang, så skal squ
ashspillerne nok hjælpe 
med til at betale hallen.
For dem, der ikke ved det, 
så er squash et ketcherspil, 
der spilles i et rum på ca. 7 
x 10 m op mod den ene 
væg, - næsten ligesom hvis 
man kunne forestille sig en 
tennisbane, hvor begge 
spillere stod på samme 
side af nettet og spillede 
bolden mod nettet.
Det er let at lære, giver 
virkelig god motion, ba
nerne er billige i drift, ud
styret er billigt, og alle kan 
have glæde af at spille det. 
Hvis man skulle have øn
ske om yderligere oplys
ninger - det gælder også 
dem fra Ringkøbing - er 
man velkommen til at 
kontakte mig.
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Kursus-forsøg 
som »appetitvækker«

På et fællesmøde i april mellem 
konsulenter, udvalg og styrelse, 
fremgik det klart a f kursuskonsulen
tens orientering, at søgningen til le
derkurserne måtte betragtes som mi
nimal. Dette affødte en debat om 
kursernes indhold og struktur. 
Kursusudvalget i Dansk Firmaid
rætsforbund var endvidere gået 
igang med en nyvurdering a f kursu
stilbuddene, der bl. a. sigtede mod 
»Kurser efter behov«.Af Jan G. Andersen 

konsulent

Det faldt således i god tråd 
med disse overvejelser, at 
afvikle en kursusforsøgs
række med deltagelse af et 
antal sammenslutninger i 
Midt- og Nordjylland. 
Kursusudvalget og styrel
sen bakkede op omkring 
ideen. Resultatet af forsø
gene, skulle rapporteres til 
kursusudvalget, der ville 
bruge rapporten i deres vi
dere bearbejdning af en 
evt. ny kursusstruktur.

Deltagende
sammenslutninger
Ikke mindre end 12 sam
menslutninger ønskede at 
medvirke i forsøget, der 
tog udgangspunkt i den 
enkelte sammenslutning 
og dens arbejdsvilkår. Af 
disse måtte nogle dog mel
de fra igen, da tidspunk
terne ikke kunne passes 
ind i programmet

6 sammenslutninger har 
gennemført »lokalkursus« 
i foreningsledelse« således: 
Frederikshavn, den 25. 
april 1987
Hobro, den 15. august 
1987
Sæby, den 22. august 1987 
Brønderslev, den 26. sep
tember 1987

Aalborg, den 17. oktober 
1987
Hjørring, den 24. oktober 
1987
Hirtshals, den 24. oktober 
1987

På kurserne, der alle blev 
afviklet på lørdage fra kl.
09.00 -16.00, har der del
taget 121 ledere fra besty
relser og udvalg. Gennem
gående emner på kurserne 
var:
1. Samarbejde i bestyrel

sen.
2. Samarbejde mellem be

styrelse og udvalg.
3. Sammenslutningens ad

ministration.
4. Forhold til myndighe

der og presse.
5. Information og kom

munikation.
6. Foreningsjuridiske reg

ler.
Afvikling 
af kurserne.
På alle kurserne blev der 
startet med morgenkaffe 
og rundstykker. Herefter 
fik lederne en test, der me
get privat analyserede den 
enkelte leders ståsted i det 
frivillige arbejde. Disse 
holdninger og meninger 
blev gjort til genstand for 
en generel drøftelse af le
dertyper.

Efter et oplæg om ledernes 
muligheder og begræns
ninger, blev man inddelt i 
arbejdsgrupper. Hver af 
gruppperne fik et rollespil, 
der tog udgangspunkt i le
dernes dagligdags funktio
ner. Der var i disse rolle
spil indbygget forskellige 
ledertyper og holdninger. 
Kravet til gruppen var, at 
man inden for den afsatte 
tid skulle nå en konklu
sion.
Flere af grupperne opleve
de et frustrerende »besty
relsesmøde«, hvor varme, 
hygge og fællesskab ikke 
eksisterede.
Rollespillet indeholdt 
stærke elementer af »ide- 
kvæling« og »særinterres- 
ser«, forældede »rutiner« 
og fastlåste »holdninger«. 
Kun et par ledere af de 121 
deltagende kunne ikke lide 
rollespillet, der bevidst 
provokerede til højrøstet 
debat. Alle var enige i, at 
spillet rørte ved noget cen
tralt i forholdet mellem le
dere og deres funktioner. 
Kursusdagen blev afsluttet 
med en debat om den en
kelte sammenslutnings 
abejdsmetoder, ansvars
fordeling og lederpleje. På 
alle kurserne gav dette an
ledning til livlige diskus
sioner, hvilket frister mig

til at påstå, at man ikke i 
dagligdagen tager sig tid til 
sådanne fælles ledermø
der, hvor man debatterer 
mål og midler.

Appetitvækker.
Om disse kurser virker 
som »appetitvækker« for 
de egentlige lederkurser, er 
det for tidligt at spå om. 
Men eet er slået fast - Alle 
sammenslutninger burde 
afholde »lokalkursus i for
eningsledelse«. Disse lør
dage har bevist, at lederne 
kan hente inspiration og 
virkelyst gennem fælles 
diskussioner om emner, 
som berører deres arbejds- 
og ansvarsområder i sam
menslutningen.
En anden vigtig fordel er, 
at nye ledere får en langt 
dybere indsigt og forståel
se for det frivillige arbejde 
- En forståelse, som »gam
le« og erfarne ledere burde 
tilføre de nye gennem 
orientering og oplysning 
om arbejdet og ikke 
mindst om firmaidrættens 
opbygning og struktur. 
Dette forhold var ubetin
get de nye lederes største 
ønske, hvilket må vække 
til eftertanke i fremtiden.

Fremtiden.
På baggrund af deltager
nes kursusvurderinger bør 
man gøre »lokalkurser i 
foreningsledelse« til en 
fast del af DFIF’s kursus
struktur. Behovet for disse 
kurser er afgjort til stede. 
Jeg kunne forestille mig, 
at de enkelte sammenslut
ninger afholdt sådanne 
kurser med ca. 2 års inter
val. Herved kunne man 
opbygge en god tradition 
omkring begrebet »leder
pleje«. Jeg finder det end
videre naturligt, at vi som 
konsulenter er en del af 
disse kurser, idet man får 
et ganske anderledes tæt 
forhold til den enkelte
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Ansvars-følelsen 
skal ind

med modermælken

sammenslutning og dens 
ledere.
Hermed har jeg også sagt, 
at forholdet mellem ledere 
og konsulenter er andet og 
mere end praktiske spørgs
mål og problemstillinger 
på bestyrelsesmøder i 
kredse og sammenslutnin
ger. Jeg har på kurserne 
således oplevet, gennem 
debatter og spørgsmål, at 
forståelsen for forbundets 
idrætspolitik bliver større 
og mere nuanceret. Dette 
kan jo kun være til gavn 
for os alle i Dansk Firma
idrætsforbund.

Uden at skulle foregribe 
kursusudvalgets bearbejd
ning af udbygningen af 
kursuskontaktmandsnet- 
tet, vil jeg i forbindelse 
med forsøgskurserne give 
udtryk for følgende be
tragtninger:
- Et udbygget KKM-net 
helt ud i den enkelte sam
menslutning vil afgjort 
forbedre kommunikatio
nen på kursusfronten.
- Ved at have en kursus
kontaktperson i hver sam
menslutning, har kredse
nes KKM et langt bedre 
grundlag for samarbejdet 
med kursuskonsulent og 
kursusudvalget.
Derfor vil jeg til slut anfø
re, at forsøgene har bevist 
nødvendigheden af at have 
et effektivt kursuskontakt- 
mandsnet, hvilket også er 
kursusudvalgets klare 
standpunkt, som man ved 
flere lejligheder har påpe
get.
En god og seriøs lederpleje 
kan ikke undvære DFIF’s 
kursusvirksomhed. Derfor 
må denne virksomhed 
også have sin centrale 
plads i forbundets virke og 
dagligdag..

Debatten om frivillige lede
re og lederpleje fortsætter. 
Og det er en både god og 
nyttig diskussion.
En - og der citeres - 
fuidtidsarbejdende landhus
moder med to skolesøgende 
børn og en fuidtidsarbej
dende landmand fra Skjern, 
Tarm og Ølgod Firmaidræt 
har skrevet følgende kloge 
ord:

I dag snakker vi meget 
om, at vi skal lære at tage 
et ansvar, - det skal helst 
ind med modermælken. 
Men det bliver ofte ved 
snakken, for hvordan kan 
det ellers være, at vi har så 
svært ved at få nogen til at 
gøre arbejdet i vore for
eninger tage ansvaret for 
vores foreninger.. For 25 
år siden sad de dengang 
»halvgamle på 50« på be
styrelsespladserne, og vi 
kunne somme tider ønske 
at de ville gå, men de var 
jo demokratisk valgt og 
sad derfor godt. I dag er 
der ingen der sidder godt, 
og ingen - hverken unge 
eller »halvgamle på 50« vil 
vælges i foreningers besty
relser.
Til generalforsamlingen 
kommer der ikke så man
ge, at der kan blive tale om 
valg. - nej -vi har endda 
prøvet sidste udvej: Vi rin
ger til »nogle stykker« og 
spørger, om vi må vælge 
dem. Vi ved jo godt, at det 
ikke nytter at vælge »de 
forkerte« ind.
Hvor skal vi søge efter 
grunden til den manglende 
lyst til at tage del i - taget 
medansvar for vore for
eninger?
Det svar, jeg oftest er 
stødt på, lyder sådan: »Jeg

har mit arbejde, mit hjem, 
mine børn, min have osv«. 
Men nu har jeg fundet føl
gende citat, som skulle 
borteliminere denne und
skyldning.

Kloge citater
Min tipoldefar arbejdede 
12 timer dagligt - også lør
dag. Det var en arbejdsuge 
på 72 timer. Ved siden af 
passede han en have med 
et lille hus, var kasserer i 
skyttelauget, strålefører 
ved det lokale brandvæ
sen, tenor og nodeskriver i 
sangforeningen. Han klip
pede selv sine 6 børn, for
sålede familiens fodtøj, 
kløvede 8 kubikmeter 
brænde til vinteren, samt 
lavede det meste husgeråd 
selv.
Min oldefar var kommet 
ned på en arbejdsuge på 54 
timer. Han overtog haven 
og var også strålefører. Li
geledes var han medlem af 
skyttelauget og i sangfore
ningen var han baryton. 
Han havde ikke tid til at 
være kasserer og nodeskri
ver. Han klippede ikke 
sine 4 børn , og hans 
brændehugst indskrænke
de sig til 1 kubikmeter, 
fordi han var begyndt at 
fyre med kul. Husgeråd 
var noget man købte.
Min bedstefar arbejdede 
48 timer om ugen. Også 
han var havemand og 
medlem af sktyttelauget. 
Han havde ikke tid til 
sangforeningen og brand
mandspjat. Hans 2 børn 
gik til frisøren. Brændsel
hugst til vinteren? Nej - 
han syslede med husflid. 
Min far var traditionstro 
og derfor medlem af skyt
telauget - men han kom

der aldrig. Han havde op
givet familiehaven. Den 
betaler sig ikke længere. 
Han har ikke hjemmevæ
rende børn. Brænde og 
kul til vinteren? Næh - han 
har fået elvarme. Hvordan 
skal han ellers få tid. Han 
arbejder jo trods alt 45 ti
mer om ugen.
Og Jeg. Jeg har overhove
det ikke tid til noget. Ikke 
tid til at synge, højst lidt 
brummen, og slet ikke no
get med frivillig tjeneste. 
Hvordan skulle det dog 
kunne lade sig gøre med en 
opslidende og lang ar
bejdstid på 40 timer om 
ugen.
Jeg overvejer at gå på ef
terløn for at tage mig af 
min søn, der er ungdoms
arbejdsløs.

Spændende
Efter at have læst dette var 
min (din) bedste grund til 
ikke at gå ind i det frivilli
ge arbejde væk. Kort efter 
blev jeg »pænt spurgt«, 
om jeg ikke ville lade mig 
vælge ind i en bestyrelse. - 
Jeg sagde ja, - blev for
mand uden nogen for
kundskaber, fik en masse 
ekstra at tage mig til, men 
vi når det forhåbentlig alli
gevel. Når jeg sagde ja til 
at skrive dette, var min 
hensigt at:
1. Der burde være flere til 

at tage sig af det uløn
nede arbejde, så ville 
der være flere, der op
dagede, at det kan være 
spændende.

2. Få andre grunde til, at 
»I« holder jer tilbage, 
når der er frivilligt ar
bejde, der skal udføres.
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Dannebrog er et smukt flag
På det sportslige plan blev 
der ved Europa-Sportsfesti- 
valen i Wien kæmpet med 
næb og klør. Og det tog 
lidt af charmen. Derfor hø
rer hold, der spiller hårdt, 
ikke hjemme i firmaspor
ten, skriver Ellen Sørensen 
fra Haustrups Boldklub i 
Odense.
Men turen var en oplevelse, 
fortsætter Ellen Sørensen i 
sit rejsebrev:

Ved Europafestivalen i 
Wien, deltog vi med et da- 
mehold i håndbold. Når vi 
deltager i den slags arran
gementer, skal vi betale 
det hele selv, så vi startede 
allerede med at spare sam
men til turen, da vi for
håndstilmeldte os.
Vi glædede os meget, vi 
har tidligere deltaget i fes
tivalen i Göteborg og i 
Hamburg, så vi vidste no
genlunde hvad det gik ud 
på. I lang tid før turens 
start, fik vi gode informa
tioner fra DFIF, som fort
satte løbende lige til vi 
skulle afsted.
Madordningen på vej der
ned og hjem var fin, må
ske lidt lang ventetid visse 
steder, men det må vi ta’ 
med når vi er på udflugt. 
Muligheden for køb af 
trøjer og kasketter var 
også fin, vi var ikke et øje
blik i tvivl om hvor Dan
skerne befandt sig. (Med
mindre man var faret 
vild).
Turen derned gik som for
ventet, vi var nok lidt slø
ve da vi holdt ind for at få 
morgenmad inden indta
gelsen af Wien. Alle har 
ikke lige let ved at sove i 
en bus, men vi kendte jo 
betingelserne.

Det dirrer endnu
Det var et dejligt hotel vi 
boede på, og det var en 
god idé at lade alle danske
re bo samme sted. Hotellet 
bliver nok ikke det samme 
igen efter at vi har været

der, det står sikkert og dir
rer endnu.
De madpakker vi fik ud
delt på hotellet, var ud
mærkede bortset fra en rig 
overflod af hvidløg, men 
det var måske for at ta’ 
»den grimme smag«.
Den varme mad vi fik i 
Ferry-Dusika hallen om 
aftenen var meget fin, især 
når man tager i betragt
ning hvor mange der skul
le laves mad til. 
Åbningshøjtideligheden 
var som altid en oplevelse 
værd. Det største øjeblik 
er nok når Dannebrog bli
ver båret ind. Vi kan være 
stolte over vores smukke 
flag, det var nu godt det 
faldt ned fra himlen den
gang.
Vi havde et hårdt progam 
rent sportsligt. Vi var i en 
pulje med 7 hold. Dagen 
efter åbningen skulle vi 
spille 3 kampe. Vi startede 
fra hotellet kl. 8.00 om 
morgenen, og var først 
hjemme igen kl. 18.00 
Næste dag havde vi for
middagen fri, men det var 
begrænset hvor meget man 
kunne nå at se af byen på 
så kort tid, selv om de of
fentlige transportmidler 
fungerede fint, og vi var

bange for at komme for 
sent, for så ville vi tabe 
kampene med 0-12 (det er 
sandt). Men vi fik da spil
let de 2 kampe vi skulle 
spille den dag.

Hornmusik
Om aftenen skulle vi til 
fest i byen Gumoldskir- 
chen. Vi blev transporteret 
i bus til banegården, og 
herfra med tog til bestem
melsesstedet, hvor vi blev 
modtaget med hornmusik. 
Herefter blev alle deltager
ne delt op i grupper, og 
vist forskellige steder hen, 
hvor spisningen skulle fo
regå. Det var da meget 
hyggeligt, men det er synd 
at skille folk ad på denne 
måde. Der var ikke rigtig 
mulighed for en svingom, 
med det resultat at man 
ikke kunne foretage sig ret 
meget andet, end spise og 
drikke vin der smagte som 
saftevand - men virknin
gen var god nok.
Maden vi fik var meget 
»interessant«, vi fik blandt 
andet noget der lignede 
»dødens pølse«, hvis der 
er nogen der ikke ved 
hvordan den ser ud, så har 
undertegnede den på vi
deo.

Det havde været fint hvis 
alle deltagerne havde væ
ret samlet til fest samme 
sted, ligesom i Middelfart 
hvor man havde rejst nog
le telte ved siden af hinan
den. For øvrigt mødte vi 
nogle spaniolere i toget på 
vej til Gumoldskirchen (de 
havde dejlig cognac med), 
da vi nævnte Middelfart 
fik de julelys i øjenen, gad 
vide hvad de havde oplevet 
der!!!
Men det var dejligt at Mid
delfart fik ros, så den er 
hermed videregivet.
Dagen efter skulle vi spille 
de 2 sidste kampe i puljen 
om formiddagen, og først 
på eftermiddagen skulle vi 
spille mod det hold i den 
anden pulje, der sluttede 
på samme plads som os.
Vi sluttede på 5. pladsen i 
puljen, og efter den sidste 
kamp, som vi vandt, blev 
den endelige placering nr. 
9 (der var 14 hold med).
Vi var forbavset over at 
spillet var blevet så hårdt, 
det var trods alt firma
sport men når der bliver 
kæmpet ned næb og klør, 
så går lidt af charmen af. 
De hold der spiller så 
hårdt, hører ikke hjemme i 
firmasport, der findes an
dre turneringer hvor de 
kan få deres lyst styret.

En stor tak
Efte kampene den sidste 
dag, havde vi en aftale 
med nogle af chauffører
ne, at de for et bestemt 
beløb pr. person, ville 
køre os ud til slottet 
Schønbrunn, der ligger i 
udkanten af Wien. Vi nå
ede lige at komme hjem på 
hotellet, og blev nettet lidt 
inden bussen kørte kl.
15.00 for så havde vi ende
lig et par timer i sigte, til at 
se lidt andet end hånd
boldbaner. Ellers kunne vi 
for den sags skyld lige så 
godt ha’ spillet i Bogense. 
(Bogense er da en dejlig 
by, men den kender vi jo). 
Inden vi kørte ud til
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Schønbrunn, fik vi lige en 
tur rundt i cemtrum, så vi 
fik en fornemmelse af 
hvor køn byen er. Slottet 
var flot, her var der virke
lig noget for øjet, alene 
parken var et besøg værd. 
Afslutningen var flot, det 
er altid svært at tilfreds
stille alles smag, men der 
var så mange forskellige 
indslag, at der måtte være 
noget for enhver.
Det var meningen at nogle 
få lande, deriblandt Dan
mark, også skulle ha’ lavet 
nogle indslag, men p.g.a. 
en misforståelse, blev det 
desværre ikke til noget. 
Det var synd når man nu 
var opsat på det, men det 
går ikke altid som præsten 
prædiker.
Vi kunne godt ha’ ønsket 
os lidt mere fritid, men vi 
hørte også om nogen der 
deltog i badminton, som 
allerede var slået ud hvis 
de tabte den første kamp. 
Det er over i en helt anden 
grøft, for meget og for 
lidt, sådan er der jo så me
get.
Vi har tænkt på at tilmelde 
os i stangspring ved næste 
festival, så kan vi måske 
nå at nyde naturen og om
givelserne engang imellem, 
når vi hænger højest oppe. 
En stor tak skal lyde til 
Finn Hagedorn og Bent 
Vogn, for den indsats de 
gjorde for os alle, både før 
festivalen og under festiva
len.
Arrangementet med fælles 
bustransport var et godt 
initiativ. At nogen var util
fredse over at vi ikke stop
pede, for handel ved 
grænsen, er uforståeligt, 
fordi vi allerede på et tid
ligt tidspunkt, havde fået 
dette oplyst.
Så vi håber at I (Finn og 
Bent), stiller jer til rådig
hed ved næste Europafes- 
tival i Yogoslasvien fra d. 
31. maj til d. 3. juni 1989. 
Vi kan anbefale alle firma
sportsinteresserede, at til
melde jer. Det er en dejlig 
oplevelse., som I ikke må 
snyde jer selv for.
En hilsen til alle der deltog 
i festivalen i Wien, fra 
»Haustrup-holdet«
Vi ses i Yogoslavien i 89.

Det
var
alle
tiders
Det var bare alle tiders, 
skriver Ulla Holm fra 
Skjern-Tarm-Ølgod Firma
idræt om et DFIF-instruk- 
tørkursus i gymnastik. 
Kurset, der blev holdt i O- 
dense, fik en ekstra dim- 
mcnsion, da lyset på Fyn 
pludselig forsvandt. I en ti
mes tid var rygerne populæ
re. De havde lightere, skri
ver Ulla Holm.

I FJOR deltog jeg i DFIF’s 
instruktørkursus i gymna
stik, som blev afholdt i O- 
dense. Jeg vil gerne rette 
en tak til instruktør Jane 
Have Andersen og kursus
leder Hakon Jørgensen, 
for alle tiders inspirerende 
og veltilrettelagte kursus. 
Jane var bare en supergod 
instruktør og Hakon sør
gede hele tiden for at der 
ikke var noget at klage 
over ( da han omsider 
fandt os!!!).
Det var et pilotkursus, og 
alle var enige om at kurset 
skulle gentages. Jeg kan 
kun opfordre andre til at 
melde sig næste gang Jane 
holder et sådant kursus, 
og jeg håber også at hun 
vil lave en fortsættelse for 
os som har været på 
grundkurset.
De ydre rammer var helt 
perfekte, og efterårets 
mange farver og den høje 
sol satte stemningen yder
ligere i vejret. Kursusind
holdet var efter min me
ning virkeligt godt. Jane 
havde lavet et stort forar
bejde, så vi fik alle et mu
sikbånd og en del materia
le med hjem. Det er en stor 
hjælp nu hvor jeg sidder 
herhjemme og arbejder 
med alt det vi lærte. Det

var en hel del vi fik puttet 
ind i hovedet i løbet af få 
dage, så derfor er det rart 
at have noget på papir når 
man kommer hjem.
»Tørt stof«
Der blev også undervist i 
teori, og selv om det kan 
være noget »tørt« stof, sy
nes jeg alligevel at det var 
af stor værdi. Nu ved vi 
endnu mere om hvor vig
tigt det er at rette ryggen 
og trække vejret dybt. 
Måske kan vi også impo
nere nogle med vores vi
den om: Trapezius, Delti- 
deus, Biceps, Triceps, La- 
tissimus dorsi.... er der 
mere I vil vide???
Vi var 10 deltagere og der 
gik ikke længe før Jane og 
Hakon havde fået os rystet 
sammen. Jeg synes at sam
tidig med at vi arbejdede 
meget seriøst med gymna
stikken, ja så havde vi det 
meget hyggeligt og sjovt 
sammen.

Gik i sort
Lørdag aften gik Odense i 
sort, og denne oplevelse vil 
vi nok aldrig glemme. Da 
blev vi rygere pludselig po
pulære! Det var da rart at 
vi på skift kunne tænde en 
ligther!!! Efter en tid kom 
pedellen med to stearinlys 
og i skæret fra disse fort
satte vi vores styrketræ
ning med cykelslanger.

Det var en oplevelse, da 
Odense gik i sort.

Det var nu en helt speciel 
oplevelse. Det var også 
meget hyggeligt da vi lør
dag aften indtog Hakon’s 
værelse og snakkede, gri
nede og på skift fik masse
ret de ømme muskler. Jo 
der var virkelig service på 
dette kursus!
Jeg har været på mange 
gymnastikkurser og man 
lærer altid noget på et kur
sus, men jeg er imponeret 
af at jeg denne gang kunne 
bruge det meste at det vi 
lærte. Der var mange nye 
sjove ideer. Bl.a. brugte vi 
mange utraditionelle 
håndredskaber, som for 
mig var en ny og spænden
de måde at arbejde på.
Jeg kan kun sige positive 
ting om dette kursus, og til 
alle som tænker på at star
te gymnastik eller som har 
et hold i gang, vil jeg gerne 
sige: Tøv ikke - meld jer til 
næste gang Jane afholder 
instruktørkursus i gymna
stik, for der er meget at 
lære og det bliver helt sik
kert en positiv oplevelse. 
Jeg vil også gerne sende en 
tak til de øvrige deltagere: 
Sisse, Helle, Karen Mag- 
rethe, Helene, Trine, 
Anne-Mette, Lars, Kurt, 
Ida, for en god weekend. 
Jeg håber vi ses på kursus 
II. (Gad vide om det skal 
afholdes i Pandrup. Hvis 
de da kan finde det på kor
tet!!!)
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DFIF-kurser forår ’88
Bordtennis II
Kurset er anden del af instuktøruddannelsen. Der under
vises teoretisk og praktisk med instruktionsmetodik, in
struktionsøvelser og slagrepertoiret med mulighed for en 
videre uddannelse.
Tid og sted: 19-21 februar 1988 i Oksbøl.
Kursusgebyr: kr. 500,-

Badminton II
Kurset er anden del af instruktøruddannelsen, og der 
arbejdes teoretisk og praktisk med instruktionsmetodik, 
instruktionsvøelse og iagttagelsesteknik med mulighed for 
videre uddannelse.
Tid og sted: 12-14 februar 88 i Fredericia 
Kursuspris: kr. 500,-

Badninton III
Kurset er afsluttende del af instruktøruddannelsen, med 
mulighed for videre uddannnelse som hjælpeinstruktør på 
DFIFs kurser. Der undervises teoretisk og praktisk med 
instruktionsmetodik og instruktionsøvelser samt fejl- og 
rettemetodik og specialslag.
Tid og sted: 15-17 april 88 i Fredericia.
Kursuspris: kr. 500,-

Skydning I
Kurset er første del af instruktøruddannelsen, og der 
arbejdes teoretisk og praktisk med riffelskydningens 
grundelementer (kun 15 m) samt våbentilladelse og sik
kerhedsbestemmelser.
Tid og sted: 05-07 februar 88 i Lyngby 
Kursuspris: kr.500,-

Skydning II
Kurset er anden del af instruktøruddannelsen, og der 
undervises teoretisk og praktisk med instruktionsmetodik 
og instruktionsøvelser med mulighed for videre uddann
nelse.
Tid og sted: 12-14 februar 88 i Middelfart.
04-06 marts 88 i Lyngby 
Kursuspris: kr. 500,-

Dart I
Kurset er første del af instruktøruddannelsen, og der 
arbejdes teoretisk og praktisk med flg. emner: Turnering- 
sdart contra fritidsdart, træningsspil af forskellig art, 
lukninger på forskellige måder og tavleføring.
Tid og sted: 12-14 februar 88 i Vejen.
Kursuspris: kr. 500,-

Dart II
Kurset er anden del af instruktøruddannelsen, og der 
arbejdes teoretisk og praktisk med lukninger (hovedreg
ningssystemer), stævneledelse med lodtrækning og seed
ningssystemer samt udarbejdelse af en turnering.
Tid og sted: 15-17 april 88 i Odense 
Kursuspris: kr. 500,-

Gymnastik I.
Kurset er første del af instruktøruddannnlsen og der ar
bejdes teoretisk og praktisk med motionsgymnastik, op
varmning, afspænding, massage, styrketræning med utra

ditionelle redskaber, anatomi og »Hvordan sætter man 
musik til øvelser?«. Der gives ideer, som også kan bruges i 
andre idætsgrene.
Der udleveres programmer og musikkassette.
Tid og sted: 08-10 april 88 i Uldum (Horsens)
Kursuspris: kr. 500,-

Pistol I
Kurset er første del af instruktøruddannnelsen og der 
arbejdes teoretisk og praktisk med pistolskydningens 
grundelementer samt våbentilladelse og sikkerhedsbe
stemmelser.
Tid og sted: 06-08 maj 88 i Oksbøl.
Kursuspris: kr. 500,-

Pistol II
Kurset er anden del af instruktøruddannelsen Der under
vises teoretisk og praktisk med instruktionsøvelser og 
instruktionsmetodik, og der gives mulighed for videre 
uddannelse som hjælpeinstruktør på DFIFs kurser.
Tid og sted: 12-14 februar 88 i Oksbøl.
19-21 februar 88 i Middelfart.
Kursuspris: kr. 500,-

Leder II
Kurset er anden del af lederuddannelsen, og der arbejdes 
teoretisk og praktisk med diskussions- og mødeledelse. 
Tid og sted: 15-17 april 88 i Holbæk.
Kursuspris: kr. 550,-

Leder III
Kurset er sidste del af lederuddannelsen, og der arbejdes 
teoretisk og praktisk med forhandlingsteknik og gruppe
udvikling.
Tid og sted: 11-13 marts 88 i Middelfart.
Kursuspris: kr. 550,-

Motionsleder
Kurset strækker sig over to weekends, og henvender sig 
til: nuværende og kommende motionsudvalgsmedlem
mer.
1 del: Der arbejdes teoretisk og praktisk med anatomi, 
bevægelseslære, ernæringslære, opvarmning, afspæn
ding, pausegymnastik, orienteringsløb, folkedans og id
rætspædagogik.
2 del: Der arbejdes teoretisk og praktisk med lege og 
småspil, bevægelser i vand, skitrim, orientering om id
rætsmærker og markedsføring af sammenslutningens mo
tionsaktiviteter.
Tid og sted: 04-06 marts 88 i Oksbøl.
25-27 marts 88 i Oksbøl.
Kursuspris: kr. 1000,-

Kursusprisen: omfatter undervisning, materialer, ophold 
og forplejning (dog ikke drikkevarer.)
Husk tilmelding: skal ske på tilmeldingskort som under
skrives af kreds/sammenslutning, og som sendes til for
bundskontoret senest 30 dage før kursets afvikling. For 
kurser i februar måned skal tilmelding ske hurtigst muligt. 
Yderligere oplysninger: om kurserne kan fås ved henven
delse til kursuskonsulent Jane Have Andersen på tlf. 
09 22 55 92.
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Navnlig
navne

OLE-HENRIK LUND, 
næstkommanderende i 
Norges Bedriftsidrettsfor- 
bund og blandt gæsterne 
ved DFIFs årsmøde i Kol
ding, priste i sin tale til de 
delegerede især det nordi
ske samarbejde, som i høj 
grad er værd at værne om. 
Ole-Henrik Lund sagde 
også, at Norges Bedriftsid- 
rettsforbund i lighed med 
Dansk Firmaidrætsfor
bund forsøger at se frem
ad i bestræbelserne for at 
være foran udviklingen. 
Det er nemlig ikke til
strækkeligt at være på 
højde med udviklingen, 
sagde Ole-Henrik Lund.

Ole-Henrik Lund

OLE JENSEN, John Kris
tiansen Kurt Clausen og 
Carl E. Heidemann vil 
samle en halv million kro
ner til Ålborg Firmasport. 
Den lille formue skal være 
firmaklubbernes og virk
somhedernes gave til Ål
borg Firmasport, som den
20. februar fylder 40 år. 
Initiativtagernes ønske 
med de mange penge er, at

beløbet skal bruges som 
startkapital til opførelse af 
nye administrationslokaler 
og eventuelt en hal.
Ålborg Firmasport har i 
flere år boet til leje på 
adressen Annebergvej 94, 
men Bera Stålstilladser, 
som ejer bygningen, har 
fra 1991 selv ønsket at 
overtage lokalerne.

JENS IPSEN, sportslig 
leder i Sønderborg Firma 
Sport og formand for Søn
derjyllands amtskreds, er 
valgt til årets idrætsleder 
1987 i Sønderjyllands amt. 
Med æren følger en check 
på 5.000 kroner.

Jens Ipsen

VAGNER BACH er efter 
18 års virke som DDGUs 
forretningsfører ved års
skiftet gået på pension. Og 
Vagner Bach måtte ved en 
afskeds-reception trykke i 
hånd med ikke færre end 
300, som ikke kun takkede 
for mange års tro tjeneste i 
organisationens virke, 
men som også ønskede 
held og lykke med et langt 
og velfortjent otium.

Vagner Bach

Leif Mikkelsen

LEIF MIKKKELSEN, 
formand for DDGU og I- 
drættens Fællesråd, brug
te hurtige og vittige replik
ker, da han som gæst be
steg talerstolen ved DFIFs 
årsmøde.
- Jeg er glad for invitatio
nen og for at få lov til at 
være med... men det hav
de jeg iøvrigt også regnet 
med, sagde Leif Mikkel
sen, som også havde lagt 
øre til Tage Carlsens beret
ning, hvori det blandt an
det hed, at DFIF i 1986 
havde en fremgang på ni 
procent flere medlemmer 
og seks procent flere klub
ber, og det i en tid, hvor 
det ikke ligefrem er frem
gang, der prales med i de 
øvrige idrætsorganisa
tioner.
Det førte til følgende rep
lik fra Leif Mikkelsen:
- Også jeg vil naturligvis 
udtrykke glæde over 
DFIFs fremgang, blandt 
andet fordi det bekræfter, 
at lidt også har ret.

POSTENS 1F i Kolding 
har indviet to nye kegleba
ner, og dermed råder klub
ben over i alt seks baner. 
De to nye keglebaner har 
kostet en kvart million 
kroner, og hertil kommer 
en ombygning for yderli
gere 100.000 kroner. Og 
det på trods af at ombyg
ningen er sket ved hjælp af 
frivillig arbejdskraft.
Med 78 registrerede kegle
spillere har Kolding en af 
landets største klubber. 
Klubbens officielle navn er 
i øvrigt Skjold.

Dansk Firmaidrætsforbund

Tåsinge-Hallen,
5700 Svendborg.
Tlf. 09 22 55 92. 
Ekspedition:
Mandag-torsdag kl. 8-16. 
Fredag 8-15

Generalsekretær:
Svend Møller,
Cedervænget 14,
5700 Svendborg.
Tlf. 09 22 57 33.

Styrelsen:
Formand:
Tage Carlsen, Heboltoft 12, 
6950 Ringkøbing.
Tlf. 07 32 14 58.

Næstformand:
Gunnar Petersen, 
Snedronningensvej 17, 
9230 Svenstrup J.
Tlf. 08 38 21 13.
Kristian Hansen,
Blåbærvej 2,
7200 Grinsted.
Tlf. 05 3217 34.
Kurt Petersen,
Strandvejen 46,
4200 Slagelse.
Tlf. 03 52 75 35.
Jørn Godt,
Schultzvej 5,
6091 Bjert.
Tlf. 05 57 23 22.

DFIF’s konsulenter:
Foreningskonsulent 
øst for Store Bælt
Jørgen Rasmussen,
Lovvej 10 
Pederstrup,
4700 Næstved 
Tlf. 03 76 16 35

Foreningskonsulent 
Nord- og Midtjylland
Jan G. Andersen,
Vibevej 9 
9500 Hobro 
Tlf. 08 51 01 01

Foreningskonsulent 
Sydjylland og Fyn
Torben Laursen,
Gammel Kongevej 48,
6200 Åbenrå 
Tlf. 04 62 72 86

Kursuskonsulent
Jane Have L. Andersen 
Lyngvænget 8,
5800 Nyborg 
Telf. 09 31 72 53

Aktivitetskonsulent
Bent Vogn 
Nyborgvej 279 
5700 Svendborg 
Tlf. 09 21 04 16

DFIF CENTRET
Strandvejen 25 
6840 Oksbøl 
Tlf. 05 2713 11
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Abonnement og adresseændringer 
sker ved henvendelse til:
DFIF, Tåsinge-hallen, 5700 Svendborg. 
Tlf. 09 22 55 92.

Lokal
redaktøren

Og så til fisk
I  Kooperativ Personale Al- 
linances medlemsblad 
FDBI-nyt skriver Kai O. 
om fem lystfiskeres ople
velser på en fem-dages-tur 
på Kattegat. Og den histo
rie er værd at læse:
Sværd, ja det er det skib, 
vi er på fisketur med vinte
ren igennem. Og dette her 
handler om, at fiskeriafde
lingens turledere blev »in
viteret« på en 5-dages tur 
på Kattegat, formedelst 
2500 kr. i gebyr. For de 
penge fik vi lov til at fiske 
med et par gutter, der efter 
eget udsagn havde vundet 
holdmesterskab i DM i 
havfiskeri. Hvad det slut
tede med skal jeg senere 
komme ind på.
Altså: Vi tog af sted søn
dag aften kl. 22.30, og sov 
trygt til kl.6.00 mandag 
morgen, labert vejr og alt 
det der, og vandet kogte af 
makreller. Vi startede med 
et forfang med tre kroge, 
men opdagede, at det at 
lande et fuldt hus va om
trent det samme som at 
have et ekspreslokomotiv 
løbende løbsk i den anden 
ende af linen, hvorefter vi 
sløjfede forfanget for at 
tage én ad gangen, og det 
gik fint: Chris og jeg fan

gede hver 40 stk. inden for 
de næste 3 timer, og så var 
der tid til en pils i solen på 
dækket, man skal jo slap
pe af engang imellem. Om 
eftermiddagen var det lan
ger vi gik efter. Der var en 
del, men de fleste måtte ud 
igen, da de var for små, 
men Chris, Skipper og jeg 
fangede dog én hver, der 
kunne bruges, og disse 
byttede vi på Læsø for en 
halv kasse jomfruhumme
re, så vi fik en standsmæs
sig frokost dagen efter. 
Jeg tør nok sige at tirsda
gen gik med rigelige 
mængder af torsk, lubbe, 
sej og en enkelt fjæsing, 
og de røg i iskassen alle
sammen. Vi landede i Ska
gen, hvor vi havde en hyg
gelig aften, og gik tidligt 
til køjs.
Om onsdagen brugte vi 
dagen med at sejle til nye 
fiskepladser, og vi gik rig
tigt og hyggede os i solen. 
Om aftenen lagde vi os for 
anker, sammen med et an
det skib der hedder Anta- 
res, for at fange pighajer. 
Det var vel en nat; med 
havblik, en fin solned
gang, og derefter måne
skin samt en masse stjer
neskud, men ikke én fisk 
på krogen. Det var dog 
ikke uden værdi at sidde 
der midt i natten og se alle 
de fiskekuttere, der lever 
af at fiske, tøffe rundt 
med trawl for at tjene til 
føden.
Vi lettede anker, uden An- 
tares, ved 6-tiden om tors
dagen, og sejlede til Fla
den, hvor der er nogle ko
ralrev som nok er værd at 
besøge. Det blev et eldora
do med pighajer, rødfisk 
og havkatte ikke at for
glemme.
Den eftermiddag lagde vi 
til i Anholt havn, og efter

48 timer på havet og den 
megen omgang med fisk 
trængte vi til et bad, men 
der var kø ved marinaen, 
så Chris og jeg gik en tur 
for at fordrive ventetiden, 
men da vi kom forbi en 
flok græssende køer, og 
fluerne omgående flyttede 
fra køerne over til os, blev 
vi enige om, at nu hastede 
det vist med det bad. Vi 
skyndte os hjem efter rent 
tøj og stillede op i køen. Vi 
overnattede i havnen, og 
der var en råben og et le
ben om bord på Antares.

Meget kunne man sige om 
fiskerne på Antaes: Råbe 
og skrige og drikke kunne 
de, men fiske - nej. De var 
15 mand og vi var 6, men 
på intet tidspunkt var de 
på højde med de fangster 
vi havde om bord på 
Sværd, og med klædelig 
beskedenhed er det ikke 
kun en påstand, at Chris 
og jeg stod for en væsent
lig del af det der blev fan
get, med undtagelse af 
havkatte; dér var Sværds 
skipper suveræn, men det 
lærte vi også en del af.

Kursusledere søges
Kursusudvalget ønsker at udvide sin stab af dygti
ge kursusledere inden for forbundets kursusvirk
somhed
Derfor søges firmaidrætsfolk med interesse i
- at være kursusudvalgets repræsentant på kursus
stedet, og som sådan at påse, at kurset forløber på 
tilfredsstillende måde
- at fungere som »hyggeonkel/tante« om aftenen 
efter kursusplanens ophør.

Følgende egenskaber er ønskelige
- skal kunne omgås andre på en behagelig måde
- skal have praktisk sans

Kursusudvalget tilbyder
- uddannelse som foregår på et week-end-kursus i 
foråret 1988
- en/flere dejlige week-ends blandt andre firmaid
rætsfolk

Henvendelse rettes til forbundets kursuskonsulent 
Jane Have Andersen, telefon 09 22 55 92. inden d. 
1. februar 88.
Jane er endvidere klar til at besvare eventuelle 
spørgsmål.

Med venlig hilsen 
Kursusudvalget


